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Nepomucké noviny

Vážení spoluobčané, milí čtenáři,

v minulém úvodníku jsem psal, že se etapy života našeho města dělí na „před 
poutí“ a „po pouti“. Tu letošní již máme za sebou a jistě mi dáte za pravdu, že 
byla velmi vydařená. Možná bychom si bývali mohli přát lepší počasí (hlavně 
v neděli), nicméně na radosti a dobré náladě nám to určitě neubralo. Pokud 
přirozeně považujeme Nepomuckou pouť za jakýsi milník v koloběhu roku, 
nabízí se začít bilancovat: co se nám podařilo, co se naopak nepodařilo a co 
nás v nejbližší době čeká. A věřte mi, že to také děláme.

Nesmím ale opomenout další významnou událost, která předcházela Nepo-
mucké pouti jen o několik dní. Pochopitelně mám na mysli Oslavy osvobození. 
V letošním roce jsme si připomněli 80 let od konce války, a to znamená dvě 
zásadní věci. Především to, že žijeme v míru již osm desetiletí, což je v historii 
naprosto unikátní. Měli bychom si toho být vědomi, vážit si toho a dělat vše 
proto, abychom mohli žít v míru i nadále. Jak křehký je tento stav, nám denně 
připomínají záběry z nedaleké Ukrajiny. A další věc je, že nás již logicky opus-
tila většina přímých účastníků válečných událostí. V tom je život neúprosný. 
O to důležitější ale je udržovat tradice spojené s připomínáním si této těžké 
doby, aby odkaz válečných hrdinů neskončil, ale dál ho nesly nové generace.

Když si zpětně promítám, na čem všem jsme pracovali během prvních pěti 
měsíců tohoto roku, běží mi v hlavě dlouhý seznam investičních akcí, o kte-
rých vás pravidelně informuji v každém vydání Nepomuckých novin, bezpo-
čet kulturně-společenských akcí a bohužel také pár nepříjemností, které jsou 
rovněž součástí mé práce a mého života. Protože cítím potřebu se k některým 
událostem a jevům osobně vyjádřit, domluvili jsme se na zavedení pravidelné 
rubriky „Okénko starosty“ – naleznete ji na str. 6. Věřím, že ji přijmete pozi-
tivně – ne jako „stěžování si“, ale jako podnět k zamyšlení, a u těch, kterých se 
to týká, také jako impulz ke změně přístupu a chování. 

A co nás čeká v nejbližší době „po pouti“? Poslední měsíc školního roku, 
kdy žáci, studenti i  jejich učitelé už pomalu začínají „stříhat metr“ do 
prázdnin. A my ostatní se už také těšíme na zaslouženou dovo-
lenou, nicméně je toho stále ještě hodně, co se musí dokončit. 
Především práce spojené s rekonstrukcí a modernizací měst-
ského muzea, které jsou zásadní vzhledem k nadcházející turi-
stické sezóně.

Přeji vám vše dobré.

Vladimír Vokurka,
starosta města Nepomuk

Slovo starosty

Jediným českým účastníkem kramolínského závodu MS (viz str. 25) byl spolujezdec 
Daniela Willemsena Michal Gábor. Foto: Milan Demela
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8/ Musíme dělat všechno proto, abychom se měli pořád 
tak dobře, jako se máme dnes
Rozhovor s Jiřím Krůtou, zakladatelem a kurátorem 
„císařské“ sbírky, která je do konce letošního roku 
vystavena pod názvem „Za císaře pána“ v hudebním sále 
arciděkanství Nepomuk. Řeč byla nejen o sběratelství 
a historii, ale také o dnešní době. Zaznělo v ní mnoho 
moudrých slov.

12/ Téma: Aktualizace strategického plánu města 
Nepomuk
Město Nepomuk aktuálně zpracovává aktualizaci stra-
tegického plánu města na další období. Zeptali jsme se 
nepomuckých zastupitelů: „Jaké problémy by mělo město 
Nepomuk řešit v příštích letech?“ „Co je naopak na městě 
pozitivního a mělo by se dále rozvíjet?“

19/ O pouti to v Nepomuku žije
Nejvýznamnější a nejnavštěvovanější nepomucká událost 
v rámci celého roku – Nepomucká pouť, která se kaž-
doročně koná u příležitosti církevního svátku nejzná-
mějšího rodáka sv. Jana Nepomuckého na fotografiích 
Martina Myslivce.

25/ Světový šampionát v sidecarcrossu v Kramolíně
Poprvé v historii kramolínských závodů světového šam-
pionátu v sidecarcrossu se Grand Prix České republiky 
stala během druhého květnovéh víkendu  prvním závo-
dem celé sezóny. Tuto významnou akci pro vás zdoku-
mentoval Milan Demela.

27/ Vítáme vás ve třídě Sluníček
Pootvíráme dveře a oči pohladí veselá jarní výzdoba – 
usměvaví šnečkové, berušky i ptáčkové. O kousek dál – 
za rohem – má své místo létající talíř se čtyřmi Marťánky 
– Tinky Winky, Dipsy, Lálou a Pó. Takové to máme ve 
„sluníčkové“ třídě Mateřské školy Nepomuk.

30/ Studovat lze v každém věku
Po šesti úspěšně absolvovaných rozdílných semestrech 
byl závěr snažení paní Ing. Čáslavské, Sedláčkové, Krá-
líčkové a Hajšmanové korunován slavnostní „promocí“ 

v aule České zemědělské univerzity v Praze, kde 
obdržely „Osvědčení o absolutoriu Univerzity 
třetího věku“. 
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Nově vypsané dotační  
tituly Plzeňského kraje  
pro obce do 1000 obyvatel
Odbor regionálního rozvoje
Podpora bytového fondu malých obcí PK 2025

Revitalizace obecních nájemních bytů 
(13. 6. 2025 0:00:01 – 27. 6. 2025 12:00:00)
Dotační titul Revitalizace obecních nájemních bytů je určený pro 
obce do 1000 obyvatel na celkovou opravu obecního nájemního 
bytu ve špatném technickém stavu. Jde o druhý dotační titul 
v rámci programu Podpora bytového fondu malých obcí PK 2025, 
prioritou programu je vytvoření nových nájemních obecních bytů 
z nevyužitých prostor. Lze požádat o neinvestiční dotaci do výše 
450 tis. Kč na byt. Max. podíl dotace na uznatelných nákladech 
akce je 75 % pro obce do 250 obyvatel a 50 % pro obce s počtem 
obyvatel 251–1000. Obec může požádat o dotaci max. pro dva byty. 
Dotace není určená na zateplení budovy, na opravy fasády nebo 
střechy, částečné opravy bytu ani na investiční náklady. Detailní 
informace viz Pravidla pro žadatele a příjemce dotace z dotačního 
programu Podpora bytového fondu malých obcí PK 2025.

Rekonstrukce obecní budovy na nájemní byty
(13. 6. 2025 0:00:01 – 14. 7. 2025 12:00:00)
Účelem a prioritou dotačního programu Podpora bytového 
fondu malých obcí PK je vytvoření nových nájemních bytů 
z nevyužitých prostor budovy v majetku obce (např. bývalé 
školy, části budovy obecního úřadu apod.). Záměrem je využít 
potenciál budov a prostor, pro které obec nemá využití, a roz-
šířit nabídku obecního nájemního bydlení. Program je určen 
pro obce do 1000 obyvatel. Uznatelnými náklady dotačního titulu 
Rekonstrukce obecní budovy na nájemní byty jsou náklady na 
stavební úpravy vnitřních prostor budovy v majetku obce za 
účelem vybudování obecního nájemního bytu (nebo bytů). Max. 
výše dotace je 800 tis. Kč na byt. Max. podíl dotace na uznatel-
ných nákladech akce je 75 % pro obce do 250 obyvatel a 50 % pro 
obce s počtem obyvatel 251–1000. Dotačně lze podpořit vybudo-
vání max. 4 bytů. V době podání žádosti musí mít obec minimálně 
zpracovanou projektovou dokumentaci. Povinným dokladem před 
uzavřením dotační smlouvy (s termínem do 1. 12. 2025) je uzavřená 
smlouva o dílo a min. podaná žádost o povolení záměru. Reali-
zace stavby je možná do 30. 6. 2027. Nově vytvořený byt musí být 
zkolaudovaný a pronajatý do 31. 12. 2027. Uznatelnými náklady 
nejsou např. výdaje na zateplení objektu, na tepelný zdroj pro 
celou budovu nebo na přístavbu nebo nástavbu budovy. Podrobné 
informace jsou uvedené v Pravidlech pro žadatele a příjemce 
dotace z dotačního programu Podpora bytového fondu malých 
obcí PK 2025.

Pravidla a další dotační tituly na webu: dotace.plzensky-kraj.cz

Lukáš Mácha, specialista DSO

Základní rozsah nabídky

• Asistenční služby při osobní hygieně (omývání 
na lůžku, koupání, mytí vlasů a jiné)

• Společnost osobám nemohoucím, nemocným 
či jinak omezeným

• Doprovodné služby (návštěva lékaře, úřadu, 
vycházky a podobné)

• Obstarání nákupů (v místě bydliště)

• Další služby mimo výše vyjmenované po 
osobní dohodě

E-mail: alzbeta.podhrazska@asistence-betty.cz

Asistenční služby a výpomoc 
v domácnosti

www.asistence-betty.cz

UPOZORNĚNÍ PRO INZERENTY
Letní dvojčíslo Nepomuckých novin 7‑8 vychází 4. července 
(na webu od 1. 7.). Uzávěrka pro příjem podkladů je 15. června.

Následující vydání – 9/2025 vychází 5. září (na webu od 1. 9.). 
Nezapomeňte nám poslat své inzeráty, pozvánky či vzpo‑

mínky včas!
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Oslavy konce války v Nepomuku

S blížícími se oslavami 80. výročí konce války se do České republiky 
vypravily stovky zahraničních hostů, aby v Plzni a celých jihozá-
padních Čechách oslavily 80. výročí konce 2. světové války. Veřej-
nost určitě zaznamenala, že se do Plzně vypravil i jediný americký 
veterán Harry Humason, který sloužil u 5. pěší divize 3. armády 
gen. Pattona a byl přímým účastníkem osvobozování jihozápad-
ních Čech a konec války prožil na Prachaticku.

Do Plzně i do Nepomuka se vypravilo ze Spojených států ame-
rických celkem 8 potomků tragicky zahynulých letců na nedaleké 
Dubči. Byli ubytováni v Plzni, kde sledovali  bohatý  kulturní program 
a účastnili se řady akcí, které byly připraveny v rámci plzeňských 
Slavností svobody 2025. Mj. byli přítomni slavnostnímu odhalení 
pomníku 97. pěší divize, která z francouzského přístavu Le Havre 
postupovala celou západní Evropou až do Plzně. Pětice hostů se 
stala součástí populárního Convoy of Liberty. Na dvou jeepech se 
svezla po celé trase konvoje ze Sukovy ulice až pod plzeňské náměstí 
Republiky a zažili skvělou atmosféru slavnostní jízdy. Zbývající tři 
hosté byli mezi přihlížejícími u divadla Josefa Kajetána Tyla.

Krátce po odhalení pomníku 97. pěší divizi na plzeňských Škvrňanech se John 
Torrison sešel s vnukem gen. G. S. Pattona Georgem Watters Pattonem. 

V Nepomuku byly oslavy naplánovány na pondělí 5. května. Tra-
dičně na náměstí přijela kolona amerických vozidel KVH 4. obrněná 
Prácheňsko vedená motospojkami na legendárních motocyklech 
Harley-Davidson. Příjemnou atmosféru odpolední slavnosti pod-
pořil folklorní soubor Pšeničky. Po hudební produkci i tanci na 
nepomuckém náměstí následovaly projevy pana starosty Vladi-
míra Vokurky, hejtmana plzeňského kraje MUDr. Kamala Farhana 
a synovce Wayne Nelsona Johna Torrisona. Posledně jmenovaný 
navštívil Nepomuk už počtvrté. Má velkou zásluhu na tom, že se 
všichni v USA  žijící potomci celé posádky Liberatoru znají, jsou 
spolu v kontaktu a jsou vděčni, že se na jejich předky ani po 81 
letech na Nepomucku nezapomíná. 

Text a foto: Milan DemelaU pomníku se jmény členů posádky Liberatoru

Na stejném místě před 80 lety a dnes

Oslava osvobození americkou armádou: Nepomuk, květen 1945
Oslavy 80. výročí konce 2. světové války: Nepomuk, květen 2025
(Foto: Pavel Jiran)
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Okénko starosty
Je hořké, pokud se starosta  
musí stydět za chování občanů

Asi každý starosta chce, aby lidé v jeho městě byli spokojeni. Těch 
oblastí, ve kterých se musí starat, je opravdu mnoho a spousta lidí 
o některých vůbec nemá potuchy.

To, co ale potřebujeme všichni, a všichni vidíme, že je to čím 
dál tím těžší, je zajištění lékařské péče. V květnu jsem se setkal 
s novým ředitelem společnosti MEDICLINIC, která zajišťuje větší 
část lékařské péče v Nepomuku. Jednání bylo dlouhé, kdy naléháte, 
argumentujete a nakonec se dostanete k tomu, že získáte příslib, 
že se společnost bude snažit u nás zachovat alespoň základní 
lékařské obory. Se specialisty to do budoucna není tak růžové.

Po ukončení tohoto jednání jsem odpoledne dorazil na smluve-
nou preventivní prohlídku u svého stomatologa. A tady to přišlo. 
Pan doktor si postěžoval, že prakticky zvažoval ukončení ordinace 
v Nepomuku pro chování a jednání jedné pacientky, na kterou 
musel zavolat městskou policii. Naštěstí si vybavil po tomto otřes-
ném zážitku i slušné a hodné lidi, které ošetřuje. Fascinující na 
celé události bylo, že šlo o ženu, které bylo 90 let!

Setkávám se s tím, že máme dvě zařízení pro seniory, jedno ve 
Dvorci a jedno v Nepomuku, přesto v obou panuje poměrně roz-
dílná atmosféra. V Nepomuku se senioři sdružují, umí se bavit 
a panuje tam dobrá nálada. Aby to nevypadalo jen růžově, také 
tady se občas objeví mráček, ale jen velmi zřídka dojde k nějaké 
neshodě. Poměrně rozdílné je to ve dvoreckém Kodusu, kde stačí 
jeden nebo dva senioři, kteří dokáží soužití rozklížit. Velice mne to 
mrzí. U lidí vyššího věku bych čekal nadhled, toleranci a vstřícnost. 
Vždyť nikdo z nich nemůže vědět, jestli nebude v nouzi potřebovat 
pomoc toho druhého.

S tím, že děti na jedné straně umí říci, co by se jim v Nepomuku 
líbilo, a když jim to splníte, dokáže to několik jedinců zničit, pra-
cujeme a snažíme se to zlepšit, ale u starších lidí s tím nepočítáte.

Chtěl bych závěrem říci, že se jednalo o ojedinělý výstřelek, a ať 
jde o mladé, nebo starší, vždy se jedná o několik jedinců. Asi je to 
normální, ale mrzí to.

Vladimír Vokurka
starosta města Nepomuk 

Přivítali jsme návštěvu 
ze Swalmenu

V pátek 2. května jsme v Nepomuku přivítali přátele a zástupce 
pracovní skupiny přeshraniční spolupráce z holandského Swal-
men. Dříve samostatné město se 4,5 tisíci obyvatel je od roku 2007 
městskou částí Roermondu, který čítá téměř 60 tisíc obyvatel. 
V letošním roce jsme si připomněli 30. výročí od podepsání Part-
nerské smlouvy o spolupráci mezi oběma městy.

Nepomucká pracovní skupina připravila pro pětičlennou dele-
gaci ze Swalmen zajímavý program. 

V sobotu se uskutečnil společný výlet do Stříbra, kde proběhlo 
svěcení kapličky sv. Barbory a žehnání praporu Bratrstva sv. Bar-
bory. Odpoledne následovala prohlídka hornického skanzenu 
a štoly sv. Prokopa. Večer se zástupci obou pracovních skupin 
setkali na výroční schůzi. Jednali jsme především o dalších mož-
nostech spolupráce. Shodli jsme se, že v současné době se význam 
partnerství mezi městy různých zemí hledá velmi těžko. Stejně 
obtížné je zapojit do činnosti pracovních skupin mladší generaci. 
Aktuálně se nabízí spolupráce Fotoklubu Nepomuk se zakláda-
jícím klubem fotografů ve Swalmen formou společných výstav 
a workshopů. Spolupráce mezi školami aktuálně není možná 
z organizačních důvodů na holandské straně. Zájem o společné 
projekty škol nadále trvá a my věříme, že se v následujících letech 
podaří některý uskutečnit.

Současné vedení města Nepomuk má zájem o spolupráci s vede-
ním města Roermond prostřednictvím realizace stáže na téma 
krizového řízení se zaměřením na konkrétní řešení povodňo-
vých situací.

V neděli se Swalmenští zúčastnili v Plzni programu Slavností 
svobody spolu s prohlídkou historických vojenských táborů. 
V pondělí se konalo oficiální přijetí hostů na radnici a starosta 
města Vladimír Vokurka jim předal pamětní plaketu. Následovala 
návštěva Muzea ČSL armády a výstav v sýpce na Šternberském 
dvoře. Pondělní odpoledne na nepomuckém náměstí patřilo Osla-
vám 80 let od konce II. světové války. Večerní přátelské posezení 
završilo letošní program setkání partnerských měst.

Šárka Boušová

Foto: Pavel Jiran
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Rozhovor s Jiřím Krůtou

Do konce letošního roku je ještě možnost zhlédnout v Nepomuku výstavu „Za císaře 
pána“, uspořádanou ke 170.  výročí císařské svatby Františka Josefa I. a Alžběty Bavorské 
(Sissi). Nejen o výstavě samotné, sběratelství a historii, ale i o životě v dnešní době jsme 
měli možnost pohovořit se zakladatelem a kurátorem „císařské“ sbírky panem Jiřím 
Krůtou –  mj. provozovatelem a majitelem mimořádné „císařské“ cukrárny v Březnici. 

Text: Andrea Cejnarová

Musíme dělat všechno proto, 
abychom se měli pořád tak 
dobře, jako se máme dnes

Slavnostní zahájení výstavy v březnu 2024. Na fotografii jsou kurátor sbírky pan Jiří Krůta (vpravo) a duchovní arciděkanství Nepomuk P. Jiří Špiřík. 
(Foto: Martin Myslivec)
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Jak se vlastně vaše sbírka dostala do hudebního sálu arcidě-
kanství Nepomuk? Jak se to stalo, že vystavujete právě zde?

V podstatě náhodou. Asi před dvěma lety jsem jel se ženou do Nepo-
muku na koncert, na kterém jsem se seznámil s panem Ladislavem 
Balíkem. Když jsem mu později ukázal svoji sbírku, nabídnul mi, že 
bych ji mohl umístit do Nepomuku. Jeho návrh mě potěšil, ale chtěl 
jsem se nejdřív podívat na místo, kde by byla sbírka vystavená. Při-
jeli jsme tehdy do Nepomuku až večer, bylo to myslím v červnu. Po 
prohlídce muzea jsme se ještě šli podívat do kostela. Bylo to zrovna 
ve chvíli, kdy zapadalo slunce. V okamžiku, kdy jsme přistoupili 
k oltáři, se nasvítila socha sv. Jana. Celý sv. Nepomuk se najednou 
rozzářil. Trvalo to možná jen půl minuty, ale pro mě to tehdy bylo 
jasné znamení, že v Nepomuku budu vystavovat. 

Později, když jsem se začal o sv. Jana víc zajímat, zjistil jsem, 
že Nepomuk byl hlavním světcem Habsburků. V 19. století byl 
nejvíce uznávaný právě sv. Jan Nepomucký, zatímco o sv. Václa-
vovi se tolik nehovořilo. To se změnilo po roce 1918, kdy se kvůli 
averzi k Habsburkům sv. Jan upozadil a vyzdvihnul se naopak 
svatý Václav. 

Na jaké předměty se zaměřujete a kolik jich asi máte?
Zaměřuji se na užitkové předměty a ve sbírce mám i věci z císař-
ského dvora, tzn. takové, které patřily přímo císaři anebo císa-
řovně. Pak jsou tam různé darovací předměty a tzv. skleníkové 
věci. Kolik jich je, nevím. Nikdy jsem je nepočítal. Jsou jich ale 
určitě stovky, možná i tisíce. K tomu mám ještě spoustu dalších 
věcí, které nevystavuji, například pohlednice. Z těch by mohla 
být samostatná výstava. A sbírka se samozřejmě trvale rozrůstá. 

Letos jsem do ní například přidal restaurovanou bonboniéru, 
kterou císař daroval svojí přítelkyni Kateřině Schrattové. Můžete 
ji vidět ve vitríně u vstupu do Muzea sv. Jana Nepomuckého. Když 
jsem ji získal, byla v opravdu žalostném stavu. Je jisté, že byla 
dělaná na zakázku. Na všech prvcích, které restaurátor dával 
postupně dohromady, bylo čísličko 11. Na svoji dobu byla výroba 
velmi drahá i vzhledem k použitému materiálu – no, byla to přeci 
zakázka pro císaře. Když Kateřina Schrattová bonbóny snědla, 
krabici dala na hraní dětem zahradníka. Bonboniéra v rodině 
zůstala a předávala se z pokolení na pokolení. Já jsem ji nakonec 
koupil na Slovensku. 

Jak to funguje, jak se dozvíte, že někde na Slovensku je poni-
čená bonboniéra, kterou si nechal vyrobit císař?

Po letech, co „sbírám císaře“, se mi už sami ozývají starožitníci 
nebo lidé, od kterých jsem už někdy něco kupoval. Důležité jsou 
aukce – u nás i v zahraničí, poněvadž tyto věci se shánějí po celém 
světě. Spoustu sbírkových předmětů mám i z Ameriky, kde jsem 
například dražil desky s hlasem Františka Josefa. V Americe je těch 
věcí poměrně dost, poněvadž vojáci, kteří se vraceli z 1. světové 
války, si chtěli něco vzít na památku. Hlas Františka Josefa je také 
na výstavě v Nepomuku a je tam i hlas Karla. 

Kdy a proč jste se rozhodl začít „sbírat císaře“?
Všechno to začalo vyklízením staré půdy u mé tety. Tam jsem tehdy 
našel obrázek císaře Františka Josefa I. (I ten visí v hudebním sále 
arciděkanství a stále je to můj nemilejší exponát.) A další impulz 
přišel, když mi maminka vyprávěla, že mi prababička v kolíbce 
zpívala rakousko-uherskou hymnu. Protože vyhodnotila, že tato 
doba, kterou zažila, byla ta nejlepší, a to i přesto, že během ní padl 
její manžel. Začal jsem nad tím víc přemýšlet.

Někdy před 20 lety jsem pak byl se synem ve Ctěnicích na výstavě 
předmětů z Rakouska-Uherska, která mě ale nijak zvlášť nezau-
jala. Tehdy jsem se rozhodl, že vybuduji něco většího a lepšího, 
než jsem viděl tam. Pochopitelně přímo v Rakousku jsou k vidění 
honosné výstavy, i v samotném Hofburgu, nicméně jsou to všechno 
věci, které používala císařská rodina. Věci běžné potřeby s vyob-
razením císaře tam v podstatě nenajdete. 

Když jste se sbírkou začínal, měl jste již předchozí hlubší 
zájem o historii a sběratelství?  

Ano, měl. Starožitnosti mě bavily od malička. Když jsem začal 
„sbírat císaře“, rozhodl jsem se, že si vystuduji Rudolfinskou aka-
demii. Takže jsem vlastně starožitník. Byla to nutnost, protože fals 
je mezi lidmi opravdu hodně a člověku často přicházejí do ruky. 
Kromě posuzování pravosti starožitností jsem se naučil i základy 
restaurování, což se mi také více než hodí. (Původně mám totiž 
vystudovanou hotelovou školu.) Sbírku jsem už ale někdy před 15 lety 
de facto předal synovi a je v majetku firmy Za císaře pána s.r.o., 
která prodává výrobky s motivem císaře a jeho rodiny, takže já už 
teď víceméně dělám jen kurátora. Jsem rád, že syn má o sbírku 
zájem a že má pokračování. 

Co se týče znalostí historie, důležité je vědět, z jaké doby expo-
náty jsou. Jak říkám na komentovaných prohlídkách: jsou před-
měty do roku 1898 a po roce 1898. V tomto roce se slavilo 50 let od 
nástupu císaře Františka Josefa I. na trůn a předměty s vyobra-
zením císaře se začaly vyrábět ve větším množství. Před tím jich 
bylo opravdu málo. Úplně nejvíc se jich ale vyrobilo v roce 1914, 
kdy začala 1. světová válka. Většinou je na nich vyobrazen František 
Josef I. společně s německým císařem Vilémem II. Prodej těchto 
věcí tehdy i pomáhal financovat válku. Já ale vždycky říkám, že oni 
vlastně válčit nechtěli. Ani František, ani Vilém, ani nikdo z teh-
dejších panovníků. Proč? Poněvadž to byli všechno příbuzní. Do 
hry ale vstoupily mocenské kruhy, stejně jako se to děje i dnes. 
Bojuje se o území, o suroviny, je to pořád stejné. V tomto ohledu 
jsme se nikam neposunuli. 

Znamení, že se má výstava přesunout do Nepomuku, 
dal sám jeho patron svatý Jan. (Foto: archiv Jiřího Krůty)
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Zobrazování císaře na nerůznějších předmětech je jasným 
výrazem kultu osobnosti. Je, podle vás, dobře toto podpo-
rovat? Například vzhledem k demokratickým principům? 

Doba se hodně změnila. V současné době nikdo neuznává autority, 
což si myslím, že je velmi špatně. Dřív to bylo jinak. Přijel císař 
a všichni se seběhli, aby ho viděli, aby se mu poklonili. Protože 
loajalita s císařem byla opravdu velká, každý chtěl mít něco s ním 
doma. Ať už to byly hrnečky na běžné používání nebo fajfky apod. 
Nedávno jsem dokonce koupil otvírání kamen s hlavou císaře. To 
znamená, že tu hlavu měl kdosi denně v ruce. Buď to tedy byly 
takovéto věci, které se používaly denně, nebo skleníkové věci. 
Myslím si, že je dobré osobnosti uznávat. Bohužel naše doba je jiná.

Co vás na sběratelství nejvíc baví?
Začnu tím, co mě nebaví. Říkám, že je mi úplně jedno, jestli mám 
ve sbírce 200 nebo 300 hrnečků. Mě nejvíc zajímají nové před-
měty, na kterých se císař objeví. Proto jsem měl takovou radost 
z toho zmíněného otvírání kamen, které jsem nikde jinde neviděl. 
A objevují se pořád další a další věci. To je právě na tomto typu 
sběratelství to nejhezčí, že vás stále může něco překvapovat. Když 
sbíráte známky, tak tam je to všechno dané – ví se přesně, co se 
kdy vydalo. Tady je to ale pořád nový příběh a nekončící dobro-
družství. A v neposlední řadě, přes císaře jsem seznámil s tolika 
zajímavými lidmi. O tom se mi nikdy ani nezdálo. 

S manželkou provozujete unikátní cukrárnu, vyzdobenou, 
jak jinak, v duchu Rakouska-Uherska, situovanou na náměstí 
v Březnici. Jak dlouho vlastně?

Od roku 1997. Do tohoto stylu jsem ji ale dal až v roce 2014, kdy 
jsem otvíral výstavu na zámku v Březnici. Když začne turistická 

sezóna a také o víkendech k nám jezdí opravdu hodně lidí, kteří si 
chtějí nejen dát něco dobrého, ale také podívat se na část sbírky, 
která je v cukrárně umístěná. V Čechách je pár dalších podniků, 
kde také mají císaře, ale jsou to většinou jen kopie. Zatímco u nás, 
ať se podíváte kamkoliv, vidíte jen samé originály. V tom je ten 
rozdíl. Nemám rád, když se věci dělají „jako“. A mám rád detaily. 

Je něco v současnosti, co se vám líbí a co vás těší, nebo jste 
myšlenkami a emocemi obrácený spíše do minulosti?

Do minulosti vůbec ne! Hrozně se mi líbí, když potkávám mladé 
lidi, kteří něco umí. Je pravda, že k současné generaci mladých 
mám jisté výhrady a na této době je toho spousta, co se mi nelíbí, 
ale naštěstí máme pořád hodně velice šikovných mladých. 

A pak mám radost, když sem k nám do cukrárny přijdou lidi 
a líbí se jim u nás. Vždyť to přeci děláme hlavně pro lidi. Nemů-
žeme si dělat všechno pro sebe. Člověk má dělat věci tak, aby 
z nich měli radost druzí. 

Bohužel je pravda, že až třičtvrtě ze všech návštěvníků naší 
cukrárny se vůbec nezastaví a nerozhlédne se okolo. Pak ale při-
jdou jiní, kteří otevřou pusu údivem, a to je pak radost. Nemám 
rád lidi, kteří jsou zapšklí. Nemají k tomu důvod. Vždyť my se teď 
máme tak dobře, jako jsme se ještě nikdy neměli.  Mám rád vývoj, 
když směřuje pozitivním směrem. Pokud ne, tak takový vývoj, jak 
říkal Švejk, stojí za h…  Musíme dělat všechno proto, abychom se 
měli pořád tak dobře, jako se máme dnes. 

Děkuji za rozhovor!

Kolik různých vyobrazení císaře Farntiška Josefa I. a na kolika různých předmětech je na výstavě k vidění, je těžké odhadovat. Jsou jich určitě stovky, možná i víc. 
(Foto: Martin Myslivec)
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Ve středu 14. května 2025 jsme se vydali jako poutníci na cestu do 
Prahy, abychom se představili na 17. ročníku obnovených Svato-
jánských slavností Navalis. Počasí nám přálo, bylo krásné slunečné 
odpoledne a my jsme netrpělivě očekávali vystoupení na náplavce 
u Hergetovy cihelny na Malé Straně. Program Benátského odpoledne 
byl zaplněn tancem a zpěvem. Na pódiu se střídaly lidové a dětské 
soubory s benátskými maskami. I my jsme přispěli autentickými 
lidovými písněmi a říkadly z Nepomucka. Samozřejmě nesměla 
chybět píseň Svatý Jan Nepomucký, která svou symbolikou doko-
nale zapadla do kontextu slavností a připomněla historický moment 
narození svatého Jana v Nepomuku na místě, kde dnes stojí kostel 
svatého Jana. Vystupující i diváci si užívali nádherné atmosféry 
a oslavovali českou kulturu a tradice. Publikum, které bylo tvořeno 
českými i zahraničními diváky, nás po každé písni ocenilo hlasitým 
potleskem a po vystoupení i milými slovy a uznáním. Zvláštní obdiv 
jsme sklidili od italských gondoliérů, kteří během slavností pluli po 
Vltavě a spontánně reagovali na energii a radost, kterou jsme do 
svého vystoupení vložili. Odměnou pro nás bylo svezení na jedné 
z vyzdobených gondol.

Ale to ještě nebyl konec našeho putování. Ve čtvrtek 15. května 
slavnosti pokračovaly a my jsme strávili den, na který mnozí z nás 
budou dlouho vzpomínat. Dopoledne začalo prohlídkou Muzea 
Karlova mostu a vyhlídkovou plavbou Pražskými Benátkami. Po 
obědě jsme se převlékli do krojů a vydali se na Hradčanské náměstí, 
kde probíhalo slavnostní zdobení koní a žehnání koním a jezdcům. 
Následovala slavnostní mše svatá v Katedrále svatého Víta, Vojtě-
cha a Václava. Z katedrály se účastníci vydali průvodem na Karlův 
most až ke kostelu sv. Františka z Assisi na Křižovnickém náměstí. 
Viděli jsme regatu historických lodí i otužilce se symbolickými pěti 
hvězdami, kteří plavali ve Vltavě. Vyvrcholením slavností byl koncert 
na hladině Vltavy pod Karlovým mostem. Večerní program u řeky, 
nádherné noční kulisy Prahy, osvětlené lodě, vyzdobené nábřeží 
a skvělá hudba byly nezapomenutelným zážitkem pro nás všechny!

Tímto velice děkujeme panu Zdeňku Bergmanovi ze Svatoján-
ského spolku za pozvání a celému jeho týmu za skvělou organizaci! 
Bylo nám ctí být součástí této úžasné akce!

Pšeničky z Nepomuku

Lidový soubor Pšeničky 
na festivalu Svatojánské 
slavnosti Navalis 

Velikonoce s Pšeničkami

V  letošním roce 
lidový soubor Pše-
ničky zazněl poprvé 
5. dubna ve Spále-
ném Poříčí na jar-
ních trzích. Byl 
vybrán repertoár 
s písničkami a říka-
dly s jarní a veliko-
noční tematikou. 
Nechyběly ani velikonoční tradice, například řehtání nebo šupání. 
Dále Pšeničky předvedly celý velikonoční program 12. dubna v Neu-
razech v kostele sv. Martina.

Na neděli 13. dubna byly Pšeničky pozvány jako host programu 
XXVIII. Setkání dětských lidových muzik do  Měšťanské besedy v Plzni. 
Zde se Pšeničky setkaly s dalšími soubory z Plzně a blízkého okolí.

20. dubna Pšeničky hrály opět v Plzni, a to v Borském parku. Akci 
pořádalo Sdružení IRIS, panovala zde dobrá nálada a příjemná 
atmosféra. I tady zazněl velikonoční repertoár se všemi velikonoč-
ními říkadly a tradicemi.

Pšeničky opět potvrdily, že lidové tradice a český folklor mají 
v dnešní uspěchané době své místo.

Děkujeme všem svým příznivcům a těšíme se na další milá setkání!

Eliška Kotěšovcová
Lidový soubor PŠENIČKY

Foto: Pšeničky
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Marek Baroch (ANO prosperitě a sportu v Nepomuku, bezp.)
Město bude muset řešit nevyhnutelné investice do oprav či rekon-
strukce vlastního majetku, ať už jde o bytový fond, technickou 
a dopravní infrastrukturu či pokračování v opravě bývalé školy na 
náměstí či nedostatečné parkovací plochy na sídlišti, které budou 
souviset s revitalizací sídlišť anebo s nynější či plánovanou byto-
vou výstavbou. Město by mělo řešit i přípravu obytných zón pro 
rodinné domy.

Aby se město mohlo dále rozvíjet, musí mít zejména dostateč-
nou a kvalitní občanskou vybavenost (např. pro sport a volnočasové 
aktivity) a služby pro občany (zdravotní a sociální služby, dostupné 
úřady) tak, aby se zvýšila kvalita života ve městě a jeho atraktivita 
zejména pro mladé rodiny, které zde budou chtít žít a nestěhovat se 
do větších měst. Mezi další výzvy může patřit i naplnění potenciálu 
fenoménu sv. Jana Nepomuckého, který se dle mého názoru městu 
prozatím nedaří zcela naplnit (zejména z pohledu cestovního ruchu) 
a který ale sám o sobě nestačí. K tomu, aby byl jeho potenciál napl-
něn, musí ve městě existovat i odpovídající nabídka služeb (ubyto-
vání apod.). Oblast cestovního ruchu je nepochybně potenciálem, 
který může rovněž přispět k rozvoji města. Za pozitivní považuji, 
že máme ve městě mnoho místních spolků, jejichž činnost a akce 
jsou nezastupitelné a přinášejí život do města, a proto by je město 
mělo nadále podporovat.

Téma: Aktualizace strategického 
plánu města Nepomuk

Město Nepomuk nyní zpracovává aktualizaci strategického plánu města na další 
období, a spolupracuje na ní s Centrem pro komunitní práci západní Čechy. 

Veřejná diskuse o strategickém plánu začala již v únoru a březnu, 
kdy proběhlo dotazníkové šetření s názvem „Jak se vám žije v Nepomuku". 

Výsledky tohoto šetření byly prezentovány na dubnovém setkání. 
Aktuálně probíhá diskuze o tom, jaké oblasti života ve městě vnímají obyvatelé 

jako problematické, a jaké jsou naopak pozitivní stránky města. 

Zeptali jsme se zastupitelů: 
(Osloveni byli všichni nepomučtí zastupitelé.  
Odpovědi jsou uvedeny v abecedním pořadí.)

„Jaké problémy by mělo město Nepomuk  
řešit v příštích letech?“
„Co je naopak na městě pozitivního  
a mělo by se dále rozvíjet?“

Vážení občané, jaké problémy by, 
podle vás, mělo město Nepomuk řešit 
v příštích letech? A co pozitivního 
by se mělo dále rozvíjet?

Hlasujte v anketě na www.nepomuk.cz.

?

Jan Holub (SN pro Nepomuk s pod. Starostů, bezp.)
Především je škoda, že se dubnové prezentace zúčastnilo málo 
občanů. Každý nový podnět a nápad by byl vítán.

Problémů, které se budou muset řešit, je mnoho. Jedním z hlav-
ních bodů je oživení náměstí a budoucí využití staré školy. Je dobře, 
že se staví nová obytná zóna U Daliborky, ale i přesto by mělo 
město zřídit stavební parcely, které na rozdíl od výstavby byto-
vých jednotek finančně zvládne. Jako první se nabízí dotáhnout 
zónu Pod Oborou, která by postupně vedla k propojení Nepomuka 
s Dvorcem. Dalším bodem je zlepšit kvalitu vody rekonstrukcí 
zastaralých částí vodovodu. Pokud město má jakékoliv páky, tak 
by je mělo využít k udržení základní zdravotní péče. Zaměřit se 
na bytovou zónu Na Vinici, která si zaslouží více pozornosti (více 
parkovacích míst, dětská hřiště, obnova zeleně,...). Jako poziti-
vum vnímám například kulturní a společenské akce po celý rok, 
jakožto i chvályhodnou činnost všech spolků a organizací. Dobrá 
je meziměstská i městská doprava. I přes úbytek některých úřadů 
je velkou výhodou, že je Nepomuk ORP. Velké plus přikládám spo-
jení nepomucké historie s významnou osobností sv. Jana Nepo-
muckého. Díky tomuto můžeme nalákat do Nepomuku i okolí 
více turistů (a to i zahraničních). Větší využití tohoto potenciálu 
nám může zároveň pomoci oživit náměstí a nabídnout místním 
občanům více příležitostí.
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Václav Novák (KSČM)
Strategický plán je již účinný po mnoho let. Stál spoustu peněz 
(skoro 2 mil. Kč). Jeho obsah podrobně neznám, poněvadž je to 
velice dlouhý dokument, který obšírně zahrnuje různá témata. 
Jestli se město podle něj řídí, k tomu se nemohu vyjádřit. Čím by 
se ale rozhodně mělo město intenzivně zabývat, je výstavba sociál-
ního bydlení – sociálních bytů, bytů pro mladé. To je, podle mě, pro 
město nejdůležitější. Na výstavbu bytů máme i vlastní pozemky. 
Do současné doby se touto výstavbou, ačkoliv jsem toto na veřej-
ných zasedáních mnohokrát zdůrazňoval, nikdo vážně nezabýval, 
nebo já o tom aspoň nevím. Co se týče dalších problémů ve městě, 
především se jedná o údržbu chodníků a silnic v majetku města. 
Že se ani tímto město nezaobírá, je patrné na řadě ulic, např. 
Alexandra Berndorfa, Swalmenské, Jana Jakuba Ryby – to jsou 
ostudná místa města Nepomuku. Co se týče sportovního vyžití, 
míst a příležitostí je zde dostatečné množství. Co ale považuji za 
velký nesmysl a zbytečnost, je výstavba nebo rekonstrukce hriště 
u základní školy, která bude stát 30 až 35 mil. Kč. 

Jinak strategický plán považuji za snůžku blábolů, zbytečností 
a mnohdy nesmyslů. A tento strategický plán mohl vypracovat 
někdo úplně jiný (někteří úředníci zdarma) a nemuselo za něj  
město zaplatit skoro 2 mil Kč. Setkání na tato témata se nezúčast-
ňuji, neboť to považuji za zcela zbytečné. Argumenty, které bych 
tam vznášel, by totiž vůbec nebyly brány na zřetel. 

Vladimír Vokurka (ANO prosperitě a sportu v Nepomuku, bezp.), 
starosta města
Strategický plán rozvoje města je pro někoho zbytečný doku-
ment, pro jiné kuchařka na to, kam by město mělo směřovat, co 
zlepšit a co třeba utlumovat. Bez tohoto dokumentu ve většině 
žádostí o dotaci neuspějete, protože bývá podmínkou získání 
dotace, a někdy dokonce projekt, na který žádáte, musí být zmíněn 
v tomto plánu.
Redakční otázky zněly:

„Jaké problémy by mělo město Nepomuk řešit v příštích letech?“
„Co je naopak na městě pozitivního a mělo by se dále rozvíjet?“
Tak přesně tohle jsme se chtěli dozvědět od občanů. Do anket 

se aktivně zapojila část obyvatel – podle zpracovatele to bylo 
hodně, na můj vkus a ze zkušeností, kolik slýchám jízlivých 
poznámek, málo lidí. Veřejné projednání bylo dokonce až trapně 
naplněno pouze zastupiteli, lidmi podílejícími se na zpracování 
a veřejnost by se nechala v podstatě vyčíslit prsty na rukou.

Nevím, zda vyjádření anonymně je záležitostí studu, nebo zda 
zájem našich spoluobčanů o veřejné dění klesl takto nízko. Budeme 
vycházet z dat, která jsme vytěžili, a směřovat dle nich.

Vedení města musí zajistit vše hlavní a důležité k životu města 
a strategický plán by měl rozšířit obzory toho ostatního, co k spo-
kojenému životu ve městě každý potřebuje.

Zpráva o investičních  
akcích

Přístavba dětských skupin
Předně musím sdílet krásnou informaci, kterou jsem dostal jako 
dárek v pátek před poutí. Vedení města schválilo výstavbu Dětské 
skupiny i přes prvotní informaci, že dotaci na tuto akci zřejmě 
nedostaneme, jelikož byl fond přečerpán. Ta dobrá zpráva se 
týkala toho, že mi volala paní z ministerstva, jestli do akce chceme 
jít, a já jí oznámil, že už stavíme. Dostali jsme se totiž po vyřa-
zení špatných projektů mezi ty šťastné, kteří budou podpořeni. 
Zastupitelům děkuji za odvahu a věřím, že se zhotoviteli povede 
dílo vystavět v řádném termínu. Stavba byla zahájena a pracuje 
se na základové desce.

Přístavba čtyř specializovaných učeben ZŠ
Stavba se dokončuje, je třeba vše připravit pro kolaudaci a upravit 
okolní terén, chodník a plot. Stavba bude předána před termí-
nem, a to i přes počáteční peripetie, které rozjezd stavby velmi 
zpomalily. Děkuji zhotoviteli – firmě Senco Chaloupek – za per-
fektní spolupráci a nasazení.

Rozšíření a modernizace sběrného dvoru
Zde se práce poněkud zasekly, proto jednáme se zhotovitelem – 
Silnice Nepomuk — o harmonogramu prací, aby co nejdříve došlo 
k odstranění provizoria a omezení provozu.

Rozšíření a modernizace Infocentra
Většina prací je prakticky hotova, zdržení ovlivnily zajišťovací 
statické práce, které bohužel zásadně ovlivnily návaznost dal-
ších profesí. Přesto věříme, že dotační termín nebude ohro-
žen. Spoustu práce ale ještě dá instalace expozic a úklid. Pevně 
věřím, že nedojde k jakémukoliv ovlivnění programu na „Malé 
letní scéně“.

 Víceúčelové hřiště u školy
Jedna z větších akcí, kde jsme již několikrát žádali o dotaci a udě-
lali jsme prakticky absolutně vše pro to, aby se konečně rea-
lizovala, v prvním sítu hodnocení byla zamítnuta na základě 
nesprávného posouzení. K tomuto posouzení nám byl zaslán dopis 
s odůvodněním. Komisi se nelíbilo, že projekt neřeší invalidní 
WC a sprchu. Okamžitě jsme reagovali a podali odvolání a rozpor 
s tímto vyjádřením. Sepsali jsme svůj výklad s tím, že toto invalidní 
zázemí je dostupné v přilehlé ZŠ, pro kterou bylo hřiště histo-
ricky kolaudováno. Nyní čekáme na vyjádření k našemu odvolání.

Ostatní menší akce začínají a o jejich realizaci vás budu infor-
movat příště.

Vladimír Vokurka,
starosta města Nepomuk
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Dne 5. září 1890 přišla do Neuraz 
smutná zpráva, že náhle zemřel 
okresní školní inspektor Julius 
Koráb, který se 31. srpna účastnil 
svěcení školy v Železném Újezdu. 
Po prohlídce budovy byl spoko-
jen, ale následně se mu při pro-
nášení slavnostní řeči nečekaně 
udělalo nevolno. Jelikož se právě 
nablízku nacházel lékař, byla mu 
rychle poskytnuta zdravotní 
péče, přesto však 3. září 1890 
v nové školní budově skonal. Dne 
7. září byla v Neurazech sloužena 
zádušní mše svatá, při které se 
sešli učitelé, žáci i místní oby-
vatelé. Dalším inspektorem pro 
české školy přeštického okresu 
byl následně v březnu 1891 jme-
nován Arnošt Kirschner, dosud 
ředitel obecné a měšťanské školy 
chlapecké v Přešticích, jenž do 
Neuraz zavítal již 15. dubna 1891.        

Nadále se řešila přístavba budovy. Jelikož při jednáních nebyla 
nalezena shoda, zaslaly se nakonec návrhy k rozhodnutí okresní 
školní radě v Přešticích. Největší podporu měl mezi místními plán 
starosty obce Vojovice, aby se nevyhovující interiéry vybouraly 
a zřídily se v nich čtyři třídy, zatímco do nového přístavku by se 
situovalo bydlení pro učitele. Podle druhého návrhu, jehož hlavním 
zastáncem byl zdejší farář Josef Margold, měly být v přístavbě na 
straně do dvora umístěny dvě třídy. Další variantu tvořil přístavek 
v průčelí směrem do odkoupené zahrady. 

Okresní školní rada rozhodla, že se musí sejít komise přímo 
na místě, k čemuž poté došlo 26. dubna 1890. Nakonec byl zvolen 
návrh přístavku do dvora. Správci školy Janu Liškovi by tak nadále 
zůstal dosavadní nevyhovující byt, v němž navíc měla být během 
úprav zazděna dvě okna. I okresní fyzik (lékař) z Klatov ostatně do 
příslušného protokolu uvedl, že stávající bydlení řídícího učitele 
neodpovídá zdravotním předpisům. 

Vypracování plánu bylo svěřeno zednickému mistru Vojtěchu 
Nováčkovi z Klatov, který do něho zakomponoval i rekonstrukci 
učitelského bydlení. Plán schválila okresní školní rada přípisem 
ze dne 10. června 1890, ale v rozpočtu byly výdaje na zmíněnou 
opravu škrtnuty. Řídící učitel se proto v listopadu obrátil na 
okresní školní radu, načež do Neuraz 23. prosince 1890 dorazil 
přeštický hejtman a na místě dospěl k závěru, že byt je skutečně 
nevyhovující a po zazdění oken by se změnil „v pravém slova 
smyslu v žalář“. V lednu 1891 potom okresní školní rada v Přešticích 
nařídila místní školní radě v Neurazech, aby se postarala o řádnou  
úpravu. 

Přístavbu školy realizoval Jan Bořík z Nepomuku. Práce zahá-
jil na začátku dubna 1891, dovršeny měly být koncem června, ale 
stalo se tak až v polovině září. Kolaudace proběhla 23. září 1891 
a stavba byla schválena jako vyhovující.    

Proměny vzdělávání v Neurazech v průběhu 19. století

Výnosem ze dne 
25. května 1892 
souhlasila zemská 
školní rada, aby se 
otevřela již dříve 
v  zásadě povo-
lená čtvrtá třída. 
V této souvislosti 
bylo zřízeno nové 
místo definitiv-
ního podučitele, 
které obsadil od 
1. září 1892 zatímní 
podučitel z Prusin 
František Štěpán.     

Dále bychom 
neměli opomenout, že vedle pedagogů byli nedílnou součástí 
školního života rovněž duchovní správci. V Neurazech působil 
mnoho let již zmíněný farář Josef Margold a v srpnu 1891 přišel 
navíc výpomocný kooperátor Adolf Astl, který na počátku školního 
roku 1891/1892 převzal vyučování náboženství ve všech třídách. 
Josef Margold odešel do výslužby a v říjnu 1892 se odstěhoval do 
Klatov. Administrátorem byl jmenován Adolf Astl a následně se 
v únoru 1893 stal novým farářem Alois Spálenský, jenž krátce po 
svém příchodu začal i s výukou náboženství.

V sobotu 16. září 1893 byl bohoslužbou zahájen školní rok 1893/1894. 
Do neurazské obecné školy bylo tehdy zapsáno 313 žáků, tři z nich 
byli od docházky osvobozeni. Konkrétně se tato úleva týkala dvou 
hluchoněmých a jednoho slepého dítěte. Zatímní učitel Alois Soukup 
odešel do Žinkov a v Neurazech nastoupil jako definitivní učitel Jan 
Racek. Podučitel František Štěpán byl jmenován praktikantem při 
poště v Plzni, takže opustil školní službu a do Neuraz přišel na základě 
dekretu okresní školní rady v Přešticích ze dne 15. listopadu 1893 Josef 
Mixa. Situace ve škole se zkomplikovala, když Jan Racek v listopadu 
onemocněl, byl nucen požádat o dovolenou a musela se za něho najít 
dočasná výpomoc. Zpět nastoupil až 1. srpna 1894. 

Dne 29. března 1894 navštívil Neurazy okresní školní inspektor 
Arnošt Kirschner a v červnu sem poté zavítal vikář a blovický děkan Jan 
Kratochvíle, aby vykonal zkoušku z náboženství. Školní rok 1893/1894 
skončil 27. července 1894. Žáci se zúčastnili mše svaté, krátce k nim 
promluvil řídící učitel Jan Liška a následně byly rozdány školní zprávy 
a sešity. O den později se v Přešticích uskutečnila okresní učitelská 
konference. Další školní rok 1894/1895 začal 17. září 1894. Neurazskou 
školu mělo tehdy navštěvovat 295 dětí, tři z nich byly od docházky 
osvobozeny. 

 
Lenka Špačková

Oznámení změn 
v duchovní správě 
neurazské farnosti 
(farář Josef Margold, 
administrátor 
Adolf Astl), 
zdroj: Ordinariátní list 
Budějovické diecése, 
5. 11. 1892, č. 36, 
s. 144 (výřez).

3. díl
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Společně za kvalitním vzděláváním,  
které inspiruje, rozvíjí a spojuje! 

V uplynulých měsících proběhla v Nepomuku celá řada vzdělávacích 
akcí, které přinesly inspiraci, nové dovednosti a posílily komunitu 
pedagogů, rodičů i dětí. Vzdělávání je o neustálém hledání cest, jak 
být lepší – a právě tuto cestu jsme v poslední době společně prošli. 
Pojďte si s námi připomenout nejzajímavější momenty!

Škola bez poražených: Komunikace s respektem
Zájemci z řad pedagogických pracovníků absolvovali 30hodinový 
akreditovaný kurz Škola bez poražených, založený na respektující, 
empatické komunikaci. Co si z něj odnesli? Naučili se, jak efektivně 
řešit konflikty i vypjaté situace, jak otevřeně komunikovat s rodiči 
a žáky, jak si udržet autoritu a přitom zůstat lidský. Kurz je vybavil 
i nástroji, jak předcházet syndromu vyhoření a udržet si radost z práce. 
Výsledkem je pozitivní atmosféra ve třídách i sborovnách, kde jsou 
vztahy postaveny na vzájemné důvěře a respektu.

Hejného metoda v mateřské škole? Ano, jde to!
Matematika už dávno není jen o číslech a vzorcích. Předškolní 
pedagogové zažili, jak lze díky Hejného metodě proměnit mate-
matiku v dobrodružství plné her, objevování a radosti z přemýš-
lení. Seminář pod vedením lektorky Mgr. Magdaleny Málkové 
– držitelky Global Teacher Prize Czech Republic – představil 
hravé postupy, jak rozvíjet předmatematické dovednosti i u nej-
menších dětí. Učitelky si samy vyzkoušely, jak podporovat děti, 
které potřebují více času, i ty, které výzvy hltají. Všichni odcházeli 
nabiti inspirací a nápady pro každodenní práci.

Spolu s dětmi k psychické odolnosti
Rodiče dětí a žáků už ví, že psychická odolnost a vyrovnanost je něco, 
na čem se dá pracovat! Společně s lektorkou Hankou Čechovou se 
učili, jak mohou s tělem a myslí pracovat tak, aby si vytvořili zdravý 
vztah k sobě samým. Dozvěděli se, jak budovat respekt, otevřenost 
a spolupráci ve vztazích. To, co se naučili, teď mohou předávat svým 
dětem a společně se zlepšovat.

Generace Alfa: Cesty k porozumění a rozvoji jejího potenciálu
Jak žije generace Alfa a co formuje její svět? Pracovní skupiny MAP ORP 
Nepomuk IV, rodiče i žáci z Nepomucka a Spálenopoříčska se zapojili 
do unikátního ročního výzkumu Asociace neformálního vzdělávání 
a YouthWatch. Výsledky představila Bára Kiss, která odkryla svět dětí 
narozených po roce 2010: rychlý rozvoj technologií, význam vztahů, 
otázky digitálního bezpečí i vyvažování online a offline světa. Zjistili 
jsme, že generace Alfa je kreativní, má silné komunikační doved-
nosti, rychle se učí, ovládá technologie a je otevřená různorodosti. 

Výzvou zůstává hledání rovnováhy mezi ochranou a důvěrou, výko-
nem a wellbeingem.

Management pro ředitele: klíč k úspěšné škole
Na konci března se ředitelé ZŠ a ZUŠ setkali s odborníky na pedago-
gický leadership Karlem Opravilem a Markem Tvrdoňem, aby hledali 
způsoby, jak budovat silné hodnoty školy, tvořit jasnou vizi a posilovat 
spolupráci v týmu. Diskutovali o tom, jak přenést hodnoty a cíle do 
každodenní praxe, jak vytvářet pravidla podporující pozitivní školní 
kulturu i jak motivovat celý pedagogický sbor. Setkání přineslo nejen 
teoretické poznatky, ale hlavně praktické rady a inspiraci do běžného 
provozu škol.

Participativní tvorba vize: Společný směr pro budoucnost
V polovině dubna se ředitelé mateřských a základních škol Nepo-
mucka a Spálenopoříčska setkali k tvorbě strategických plánů svých 
škol. Zaměřili se na definování konkrétních cílů, které navazují na vizi 
a hodnoty v souladu s trendy Strategie vzdělávací politiky ČR 2030+. 

Den nato se pustil za podpory lektorů/MAP do strategického plá-
nování celý pedagogický sbor základní a mateřské školy ve Spáleném 
Poříčí. Do konce září je čeká, stejně jako kolegy z ostatních zapoje-
ných mateřských a základních škol, rozdělení odpovědnosti a opat-
ření pro účinnou implementaci strategických cílů v rámci akčního 
plánu a postupné dokončení diskuze nad tvorbou společné vize, 
která jejich organizace posune zase o krok dál ve společné cestě za 
kvalitním vzděláváním!

Děkujeme všem, kteří se na těchto akcích podíleli, a těšíme se na 
další společné kroky ke vzdělávání, které inspiruje, rozvíjí a spojuje!

Text a foto: Pavlína Jandošová

Aktivity jsou realizovány v rámci projektu Místní akční plán rozvoje vzdělá-
vání ORP Nepomuk IV, registrační číslo CZ.02.02.XX/00/23_017/0008141. 
Více informací o projektových aktivitách se dozvíte na stránkách 
www.masnepomucko.cz nebo na facebookovém profilu Místní akční 
skupina svatého Jana z Nepomuku.
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Na Milvijském mostě

Na světoznámém Karlově mostě v Praze stojí nejslavnější socha 
sv. Jana Nepomuckého. Jeden most v Evropě, kudy také „krá-
čely dějiny“, je most Milvijský (Ponte Milvio) na severním okraji 
Říma, přes řeku Tiberu. Jsou na něm pouze dvě sochy - kromě 
P. Marie Neposkvrněné (Immaculaty) se tu nachází socha sv. 
Jana Nepomuckého!

Čekali bychom, že tu bude socha sv. Konstantina Velikého, neboť 
ten zde v památné bitvě o císařský trůn 28. října 312 zvítězil nad 
mnohem početnější armádou Maxentiovou. Po vítězné bitvě vládl 
Konstantin ještě 25 let a stal se pánem nad Itálií a západní částí 
Římské říše a posléze, po dlouhé době bojů, jediným vladařem 
Římského impéria. Od roku 313 mohli křesťané, do té doby krutě 
pronásledovaní, slavit – Konstantinovou zásluhou – svobodně svoji 
liturgii. Legenda praví, že Konstantin porazil Maxentiova vojska 
proto, že dal na štíty svých vojáků, mezi nimiž bylo hodně křes-
ťanů, vyrýt Kristův monogram – začáteční písmena slova Christos, 
tedy řecky /chí/ a /ró/, psáno XP (tento znak, obklopený vavříno-
vým věncem, nechal později Konstantin Veliký umístit i na špičku 
labara, tj. císařské korouhve neboli hlavní vojenské standarty 
římské armády, a najdeme ho často i na náboženských obrazech 
a jiných sakrálních předmětech). Udělal to proto, že v předvečer 
bitvy měl císař, do té doby vyznávající pohanské náboženství, 
„vidění“ – na obloze se mu zjevil planoucí kříž a pod ním nápis: 
„V tomto znamení zvítězíš!“

Jak vypadá světcova socha na Milvijském mostě? Je velká, 
z bílého mramoru, barokně rozevlátá. Byla dokončena v roce 
1731 (dva roky po Janově svatořečení). Světec v kanovnickém šatě 
drží v rukou kříž, hledí na něj a u nohou má andělíčka s rukou 
na ústech – znak mlčenlivosti. Na objednávku Michaela Bedřicha 
von Althanna (mimo jiné kanovníka pražské katedrální kapituly 
a později kardinála) dílo zhotovil Ital Agostino Cornacchini, pro-
slulý malíř a sochař. Nějakou spojitost mezi Konstantinem Velikým 
a světcem z Nepomuka bychom mohli přece jen najít: kanoni-
zace Nepomuckého 19. března 1729 proběhla nikoli ve vatikánské 
bazilice sv. Petra, jak bylo obvyklé, ale v bazilice sv. Jana Křtitele 
a sv. Jana Evangelisty (zvané Lateránské) – a tu dal vystavět  císař 
Konstantin Veliký. Uvnitř ní je nápis „Matka a hlava všech kostelů 
Města a světa“.

 Ale vraťme se k Milvijskému mostu – v Evropě je mnoho zná-
mých mostů s Johánkovou sochou, ale že je na Milvijském mostě, 
to opravdu moc potěší! 

Marie Bílková

Ve spolupráci s realitní makléřkou odpovídáme v této rubrice 
na dotazy čtenářů z oblasti realitního trhu, stavební legisla‑
tivy a financování úvěry a hypotékami. Své dotazy směrujte na 
e‑mail noviny@nepomuk.cz

Otázka:
Jsme tři sourozenci a po smrti maminky jsme zdědili velký 
rodinný dům s obrovským pozemkem, ve kterém jsme všichni 
vyrůstali. K domu máme všichni tři nostalgický vztah, přece 
jenom jsme se v něm narodili a strávili tam dětství a velkou 
část svého života. Teď řešíme, co s ním. Z jedné strany bychom 
si ho nejraději nechali, jenže všichni už máme své rodiny a byd-
lení vyřešené v okolních vesnicích a stěhování tak nepřipadá 
v úvahu. A držet si prázdný dům, který potřebuje opravy, mi 
přijde jako zbytečný luxus, který si žádný z nás nemůže dovolit. 
A tak teď zvažujeme všechny možnosti, jak s domem naložit. No 
a zatím je situace taková, že já jsem pro prodej, bratr taky, ale 
sestra o tom nechce ani slyšet. Jak to vlastně chodí v takové situ-
aci, když se nemůžeme dohodnout, a na co si máme dát pozor? 

Odpověď:
Děkuji za váš dotaz. A dovolte mi vyjádřit lítost nad vaší ztrátou. 
Zásadním pravidlem při prodeji nemovitosti ve spoluvlastnictví 
je, že pro prodej celé nemovitosti je potřeba souhlas všech spo-
luvlastníků. Pokud se tedy jeden z vlastníků rozhodne nemo-
vitost prodat, nemůže tak učinit samostatně, pokud nevlastní 
celou nemovitost.

Spoluvlastník má sice právo prodat svůj podíl bez souhlasu 
ostatních, ale v praxi to často vede k problémům – nový spo-
luvlastník nemusí být vítaný a vztahy mezi majiteli se mohou 
zkomplikovat. Navíc se podíl prodává obtížněji než celá nemo-
vitost, protože většina kupujících má zájem o plné vlastnictví.

Jestliže se všichni tři spoluvlastníci shodnou na tom, že chtějí 
nemovitost prodat, je dalším důležitým krokem sjednocení 
názoru na prodejní cenu a podmínky prodeje. Je vhodné spo-
lečně oslovit realitního makléře nebo odhadce, který stanoví 
reálnou tržní hodnotu nemovitosti, aby byl prodej spravedlivý 
pro všechny zúčastněné.

Kromě ceny je třeba se dohodnout také na: výběru kupce, 
termínu prodeje, způsobu rozdělení výnosu z prodeje.

Prodej nemovitosti je třeba stvrdit písemnou kupní smlou-
vou, kterou podepisují všichni spoluvlastníci. Bez jejich 
podpisů není možné provést vklad nového vlastníka do kata-
stru nemovitostí.

Doporučujeme využít služeb právníka nebo notáře, který 
pomůže zajistit, že smlouva bude právně v pořádku a že budou 
ošetřeny všechny možné komplikace, například v případě, že 
jeden ze spoluvlastníků má závazky nebo exekuce.

Vzájemná komunikace, dohoda a správné právní ošetření 
celého procesu jsou klíčové k tomu, 
aby byl prodej úspěšný a spravedlivý 
pro všechny zúčastněné. Doufám, že 
se mi podařilo odpovědět na váš dotaz.

Ing. Petra Lebl Bínová
Tel: 602 334 001, 

e-mail: petra.binova@nextreality.cz,  
www.petramax.cz

Realitní poradna 

Ponte Milvio. Zdroj: Wikimedia Commons
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O pouti to v Nepomuku žije

Panorama našeho města každoročně o pouti promění pouťové atrakce Vlas‑
timila Lagrona. Na své si tu přijdou malí i velcí, kteří milují tradiční pouťovou 
zábavu. Na některé atrakce je ovšem potřeba mít i pořádnou dávku odvahy.

Na Přesanickém náměstí se čas vrátil do minulosti. Stánky na staročeském 
jarmarku doprovodily historické atrakce, nechyběla recese a dobrá nálada. 
A samozřejmě spousta výborného jídla a pití!

Nedílnou součástí Nepomucké pouti je také bohatý kulturní program, který 
byl letos přesunut do Sokolovny. Hlavní hvězdou večera byla Jitka Zelenková, 
jejíž recitál s doprovodem piana a kontrabasu byl nádherným vyvrcholením 
sobotního pouťového dne.

Před vystoupením Jitky Zelenkové se nepomuckému publiku představily 
mladé umělecké naděje: Veronika Čejková a David Maxa (zpěv), Olga Punga 
(klavír) a Soňa Vimrová (kytara). Věříme, že ovace, které sklidili, pro ně budou 
motivací k dalšímu rozvoji svých talentů.

Pro mnoho lidí je ale nejdůležitější částí bohatého víkendového programu 
ten církevní. Jako každoročně i letos prošel městem průvod členů Matice  
sv. Jana Nepomuckého v doprovodu Rytířů Žichovice, následovaný duchov‑
ními a věřícími.

Vyvrcholením církevního programu byla nedělní slavnostní mše svatá 
v kostele sv. Jana Nepomuckého, kterou celebroval Mons. Vlastimil Kročil, 
biskup českobudějovický. Hudební doprovod zajistilo Canto nepomu‑ 
cenum. 

Nejvýznamnější a nejnavštěvovanější nepomucká událost v rámci celého roku, která se každoročně koná  
u příležitosti církevního svátku nejznámějšího rodáka – svatého Jana Nepomuckého (16. května). 

Foto: Martin Myslivec
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území MAS sv. Jana z Nepomuku

NASTARTUJ SE
STARTÉREM
Přihlas svůj projekt a získej až
10 000,- na jeho realizaci!

Michal Arnošt; 732 238 702;
michal.arnost@masnepomucko.cz

přihlášení do 30. 6.
realizace do 31. 12. 2025

Kdy:

máte zajímavý nápad
podpoříte spolupráci či
dobrovolnictví

jste tým min. 3 lidí
je vám 15-26 let

INSPIRUJ
SE

www.masnepomucko.cz

Kdo:

Co:

Ozvi se:

Jak:
formulářem na webu
pomůžeme s psaním
projektu a podpoříme
jeho realizaci
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POZOR NA PTAČÍ CHŘIPKU!

informace pro chovatele

Na všechny případné dotazy Vám odpovíme na každé KVS. www.svscr.cz

Co je ptačí chřipka?
Ptačí chřipka neboli aviární influenza (AI), je nakažlivé virové onemocnění ptáků. Zdrojem onemocnění 
jsou volně žijící vodní ptáci, kteří vylučují virus do vnějšího prostředí především trusem. Příznaky 
onemocnění mohou být různé od snížení příjmu krmiva a vody, po průjmy, dýchací potíže a pokles 
produkce vajec. Může dojít i k náhlým úhynům bez předchozích příznaků. Některé kmeny viru AI 
mohou být za určitých podmínek přenosné i na člověka.

Zdroj AI a její šíření
OO přímý kontakt drůbeže s volně žijícím vodním ptactvem na zemi i na vodě
OO trusem kontaminované krmivo, voda, stelivo 
OO pasivní přenos prostřednictvím hlodavců
OO zavlečení prostřednictvím pracovníků (oděv, obuv)

Preventivní opatření
OO zamezení kontaktu drůbeže s volně žijícím vodním ptactvem pomocí sítí a plotů
OO oddělený chov hrabavé a vodní drůbeže 
OO umístění krmiva a vody pro drůbež uvnitř budovy nebo pod přístřešky
OO důsledná dezinfekce, dezinsekce a deratizace
OO použití bezpečného krmiva a steliva 
OO použití vyhrazeného pracovního oděvu a obuvi
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Z činnosti Městské policie Nepomuk

Z uplynulého období vám představíme alespoň některé události, 
kterými se strážníci MP Nepomuk zabývali.

Ve středu 16. dubna byla hlídka MP upozorněna na osobu, která 
ležela uprostřed silnice u hřbitova v Nepomuku. Na místě byl 
muž, který to přehnal s alkoholem a nebyl schopen chůze. Na 
místo také přijel kamarád muže, který uvedl, že ho odveze domů 
a postará se o něho. 

V pátek 25. dubna bylo strážníkům oznámeno pracovnicí vla-
kového nádraží, že ona a koordinátor výluky jsou slovně napa-
dáni agresivním cestujícím, kdy hrozil i fyzickým napadením.  Po 
příjezdu na místo hlídka MP zjistila, že cestující se uklidnil a již 
nastoupil do přistaveného vlaku. Hlídka cestujícího monitorovala 
až do odjezdu vlaku, aby se muž o nic dalšího nepokusil.

V úterý 29. dubna hlídka přijala oznámení od maminky, která 
vedla dítě do školky, že u MŠ v Nepomuku se nachází v křoví muž, 
který pozoruje maminky a děti. Hlídka na místě zkontrolovala 
muže, který odpovídal popisu. Muž hlídce sdělil, že zde čeká na 
bývalou přítelkyni, která má u sebe jeho věci, které mu nechce 
vrátit, a na telefon nereaguje. Proto zde na ni čeká, až odvede dítě 
do školky, aby si s ní promluvil. Jelikož mezi bývalými partnery 
docházelo dříve k napadání, hlídka MP kontaktovala hlídku PČR, 
která chtěla od muže podat vysvětlení. Z uvedených důvodů hlídka 
MP převezla muže na OO PČR Nepomuk. 

Téhož dne byli strážníci upozorněni na olejovou skvrnu u info-
centra na náměstí Augustina Němejce v Nepomuku. Hlídka na 
místě zjistila, že si o dlažbu na kraji vozovky nějaký řidič nejspíše 
prorazil vanu u vozidla a vznikla tak olejová skvrna dlouhá asi 10 
metrů, která tekla v silničním žlabu. Na místo byli přivoláni hasiči, 
kteří olej zasypali sorbentem.

V pátek 2. května hlídka MP spolupracovala s rybářskou stráží. 
Osoba, která chytala ryby bez povolení, nebyla schopna prokázat 
svou totožnost, proto strážníci lustrací spolehlivě zjistili jméno 
a další nacionále, které jsou důležité pro další řešení přestupku. 
Rybářská stráž muži zabavila také prut, který bude předmětem 
řízení o přestupku.

V uplynulém období se strážníkům podařilo ve dvou případech 
kontaktovat majitele vozidel, která byla nepojízdná a dlouho-
době stála na místě. Jedno bylo zaparkováno v Zelenohorské ul. 
a druhé v ul. Za Kostelem v Nepomuku. Obě vozidla byla z místa 
již odstraněna.

Dále strážníci řešili nevhodné chování i u seniorů. Jednalo se 
o vyhrocené sousedské spory v Domově s pečovatelskou službou 

UPOZORNĚNÍ
Strážníci řeší stížnosti na nerespekto-
vání dopravní značky Průjezd zakázán. 
Jedním z problémových míst v Nepo-
muku jsou ulice Jirky Kubíka nebo 
Třebčická. Dopravní značka Průjezd 
zakázán má svůj důležitý smysl. Definice 
je, že je-li na značce uveden nápis Průjezd zakázán, nesmí 
řidič bez důvodu vjet do takto označeného úseku. Za takový 
důvod se ovšem nepovažuje objíždění dopravně složité situ-
ace nebo zkracování si trasy. Reálným důvodem k vjezdu 
tedy je, že v místě bydlíte, vyzvedáváte tam zásilku nebo 
třeba něco doručujete. Úseky označené touto značkou jsou 
obvykle nebezpečné na rychlé projetí např. z důvodu zvý-
šeného pohybu chodců, dětí nebo úzké silnice.

v Nepomuku nebo případ kdy seniorka slovně napadala místního 
zubaře. Ani její chování se neslučovalo se slušným jednáním.

Bc. Lucie Taušlová, DiS.
Velitel Městské policie Nepomuk

  

Nabídka platí od 4. 6. do 17. 6. 2025  
v prodejnách ve Dvorci a NS Nepomuk

Nabídka platí od 4. 6. do 17. 6. 2025  
v prodejně NS Nepomuk – drogerie

Gouda 48 % cena za 1 kg                                                                        209,00 Kč
Termix Šejk 300 g mix druhů                                                                      19,90 Kč
JČ zákys 330 g mix druhů                                                                           24,90 Kč
Grand Dessert 190 g mix druhů                                                                   22,90 Kč
Krajánek pomazánka mix druhů 100 g                                                        24,90 Kč
Pivní salám cena za 1 kg                                                                          209,00 Kč
Junácká klobása cena za 1 kg                                                                  199,00 Kč
Párky Javořické cena za 1 kg                                                                   119,00 Kč
Uz. vepř. ocásky cena za 1 kg                                                                    139,00 Kč

Klasik mycí prostředek                                                                                          34,90 Kč
Naturella vložky Ultra mix druhů                                                                           49,90 Kč
Old Spice sprch. gel White Water 400 ml                                                            109,90 Kč
Savo WC gel 700 ml různé druhy                                                                          49,90 Kč 
DOMA sáčky na ledové pecky 10x24 ks                                                                   9,90 Kč
Persil gel color 55 WL                                                                                            359,90 Kč
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V období od 16. dubna do 15. května byla dobrovolná jednotka 
nepomuckých hasičů povolána Krajským operačním střediskem 
Hasičského záchranného sboru Plzeňského kraje k šesti událos-
tem. Jednalo se o čtyři požáry a dvě dopravní nehody.

K požáru domu v Klášteře vyjely v časných ranních hodinách 
v neděli 20. dubna jednotky z prvního stupně poplachového 
plánu, včetně obou nepomuckých hasičských jednotek. Na místě 
jako první zasahovala jednotka HZS Nepomuk, která průzkumem 
zjistila požár kůlny, který se šířil na tři sousední domy, a rychlým 
zásahem šíření zabránila. Na místo byly povolány další jednotky 
s cisternami, k události vyjel také územní řídicí důstojník HZS 
a vyšetřovatel požárů. Preventivně byla na místo povolána také 
posádka RZP Nepomuk Zdravotnické záchranné služby Plzeň-
ského kraje. Po dojezdu dalších jednotek byly postupně vytvo-
řeny tři útočné vodní proudy a za použití dýchacích přístrojů 
byl požár za necelé dvě hodiny od nahlášení úplně zlikvidován. 
Místní hasiči vytvořili v průběhu zásahu na Klášterském rybníce 
čerpací stanoviště a pomocí motorové stříkačky dodávali hadi-
covým dopravním vedením vodu do cisteren. Okolo páté hodiny 
ranní se jednotky začaly postupně vracet na své základny. Na 
místě zůstali vyšetřovatelé požárů a hlídka Policie ČR z obvod-
ního oddělení Nepomuk. Pravděpodobnou příčinou vzniku požáru 
byla technická závada na elektroinstalaci; škoda byla vyčíslena na  
1,5 milionu korun, uchráněné hodnoty byly odhadnuty na 5 mili-
onů. Majiteli objektu byl nařízen dohled po dobu 12 hodin.

Celkem sedm kusů techniky ze čtyř hasičských jednotek, včetně 
naší s oběma cisternami, vyjelo v úterý 29. dubna odpoledne do 
Ždírce k požáru střechy rozestavěného stavení, která byla pokryta 
FVE panely. Po příjezdu na místo události byly utvořeny tři útočné 
proudy a s použitím dýchací techniky hasiči provedli během něko-
lika málo minut lokalizaci požáru. Poté byly pomocí termokamery 
vyhledávána a likvidována skrytá ohniska. Pro ohledání střechy 
vyšetřovatelem požárů byla ustavena výšková technika, která byla 
následně využita i k odstranění pádem hrozících částí střešní kon-
strukce a dohašení částí krovu. Poté bylo místo předáno majiteli 
a jednotky se vrátily zpět na základnu.

Ve svátek 8. května vyjela naše jednotka během odpoledne 
a večera ke dvěma zásahům – nejprve k požáru ohlášenému 
elektrickou požární signalizací v průmyslovém areálu v Nepo-
muku-Dvorci. Na místě bylo potvrzeno zahoření v elektro roz-
vaděčové skříni, které uhasili zaměstnanci podniku přenosným 
hasicím přístrojem. Jednotky místo pouze zkontrolovaly pomocí 
termokamery a poté se vrátily zpět na základnu. Po 20. hodině 
jsme pak společně s profesionální a místní jednotkou vyjeli 

Činnost Jednotky sboru  
dobrovolných hasičů Nepomuk

Činnost Sboru dobrovolných 
hasičů Nepomuk

Tradiční pálení čarodějnic proběhlo 30. dubna i na hasičské zbroj-
nici v Nepomuku. Děti si opět zasoutěžily v tematických disci-
plínách, za které byly odměněny buřtem a limonádou. Společně 
jsme také ozdobili a postavili máj a pochutnali si na grilovaném 
prasátku. Všem zúčastněným děkujeme.  

Několika soutěží se v uvedeném období zúčastnili naši mladí 
hasiči. Výsledky našich jednotlivců i družstev najdete na facebooku 
Hasiči Nepomuk, stejně tak i fotky.

Za SDH Nepomuk 
Jiří Šůs

k požáru osobního automobilu, který začal hořet po dopravní 
nehodě na silnici z Kláštera na Dubeč. Ve vozidle cestovaly dvě 
osoby, kterým se podařilo dostat ven ještě před příjezdem hasičů. 
Jednotka HZS na plně rozvinutý požár nasadila jeden vysokotlaký 
proud a v dýchacích přístrojích požár během několika minut zli-
kvidovala. Jednu zraněnou osobu převezla ZZS do nemocnice, 
hasiči vyčkali na zadokumentování nehody Policií ČR a následně 
asistovali odtahové službě s naložením vraku vozu a provedli 
úklid vozovky.

Profesionální jednotka HZS Plzeňského kraje ze stanice Nepo-
muk vyjela v uvedeném období ke 26 zásahům. Jednalo se o něko-
lik dopravních nehod, například u Kvasetic, kde došlo ke zranění 
čtyř osob, nebo ve Štítově, kde narazilo osobní auto do domu; 
dále požár dodávky v Kasejovicích a také několik asistencí zdra-
votnické záchranné službě, například při resuscitaci osoby po 
náhlé zástavě oběhu v Čepinci.
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V sezóně 2025/2026  nabízí Divadlo J. K. Tyla změnu v projektu Kul-
tura občanům regionu. Přichází s předplatným, které bude obsa-
hovat čtyři představení (operu, činohru, balet a muzikál), navíc mají 
diváci možnost zvážit, zda si k tomu zvolí ještě jedno další předsta-
vení. Program pro následující sezónu tvoří: 

27. 9. 2025 muzikál REBECCA - Prostá mladá dívka se na počátku 
20. století po krátké známosti vdá za čerstvě ovdovělého ang-
lického šlechtice Maxima de Wintera, který si ji odváží na své 
sídlo. Většina personálu ale stále vzpomíná na Maximovu zesnu-
lou první ženu Rebeccu, z jejíhož stínu se jejich nová paní stále 
nemůže vymanit.
9. 11. 2025 činohra MAŠKARÁDA - Bábi Zlopočasná a Stařenka 
Oggová, dvě největší čarodějky Zeměplochy, se vypravily najít k sobě 
tu třetí. Přitom si užijí nevinný večer v Ankh-morkporské opeře, kde 
umírání na jevišti bývá občas víc než jen metafora.
7. 2. 2026 JENÍČEK A MAŘENKA – pohádková opera pro celou rodinu.
30. 5. 2026 zpívaný balet ŠPALÍČEK – Bohuslav Martinů se nechal 
inspirovat lidovými písněmi, dětskými říkadly a pohádkami. Volně 
na sebe navazující příběhy jsou plné inspirativní a nabíjející hudby, 
doprovázené baletními výstupy a zpěvem sólistů i sboru. Špalíček 
je krásnou a hrdou oslavou naší země.
4. 4. 2026 volitelné představení JESUS CHRIST SUPERSTAR - kultovní 
rockový muzikál o posledních dnech života Ježíše Krista nahlíží 

očima Jidáše Iškariotského na příběh, který zásadně ovlivnil civi-
lizaci. Sleduje osudy Ježíše, Jidáše, Máří Magdalény, Kristových 
učedníků a následovníků i odpůrců od věhlasného příchodu do 
Jeruzaléma až po ukřižování.
Předplatné lze zakupovat od 5. května 10:00. 

Výhody předplatného:
•  Diváci si zajistí místo na všechna představení hned na začátku.
•  Vybraná místa budou mít po celou sezónu a případné další sezóny 

stále stejná. 
•  Levnější cena oproti jednotlivému nákupu
•  Abonentka je platná na celou sezónu na všechna zaplacená před-

stavení a je přenosná. Tedy na jednu abonentku mohou v průběhu 
sezóny jezdit různí lidé. (Někdo na operu, jiný na činohru apod.)

•  Přednostní právo nákupu, jelikož volný prodej bude zahájen až 
16. června 10:00

I nadále bude možné zakupovat každé představení zvlášť, ale 
hlediště již bude částečně obsazeno právě předplatiteli. Cena 
za jednotlivá představení bude vyšší, než když si občan zakoupí 
celé předplatné.  

Více informací získáte v  KIC, nám. A. Němejce 126 nebo na 
tel: 602 328 622.

Kultura občanům regionu

Foto: Renardo la Vulpo (Zdroj: https://commons.wikimedia.org)
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Poprvé v historii kramolínských závodů světového šampionátu 
v sidecarcrossu se Grand Prix České republiky stala během dru-
hého květnového víkendu  prvním závodem celé sezóny. Původně 
měl šampionát začínat v Nizozemsku dva týdny před Kramolínem, 
ale pořadatel v době, kdy už byl kalendář hotov, odřekl. 

Do Kramolína se sjelo celkem 32 závodníků kategorie čtyř-
kolek, kteří na trati zahájili svůj evropský šampionát. Do bojů 
zasáhla i sedmička českých jezdců, z nichž nejlépe skončil Jiří 
Kašpar na 7. místě.

Bezesporu největší tahákem květnového víkendu byla kategorie 
sidecarů. Administrativní a technickou přejímkou prošly necelé 
čtyři desítky posádek, které byly rozděleny do dvou skupin, ve 
kterých v kvalifikacích bojovaly o postup do nedělních závodů. Na 
start se může postavit pouze 30 nejúspěšnějších sidecarů, a tak 
už sobota připravila opravdu pěknou podívanou. Trochu smut-
nou realitou je neúčast české posádky. Jediný závodník s českou 
licencí je Michal Gábor, loňský mistr ČR v sidecarcrossu, který 
v letošním roce bude opět startovat v šampionátu s legendou 
tohoto sportu, desetinásobným mistrem světa a čerstvým pade-
sátníkem Danielem Willemsenem z Nizozemska (st. č. 111). 

Do nedělního prvního závodu se kvalifikovali všichni favorité 
a především posádka Koen Hermans s Benem van den Bogaartem 
všem ukázala, že by se konečně ráda dočkala mistrovského titulu. 
S přehledem od startu do cíle ovládla první závod a připsala si 
do celkového hodnocení 25 bodů. Loňský šampion Marvin Van-
luchene neodstartoval nejlépe a musel se po celý závod prodírat 
vpřed. Nakonec obsadil 4. místo. Francouzská dvojčata Killian 
a Evan Prunierovi, objev loňské sezóny, dojela na 2. místě.

Ve druhém odpoledním závodě jako raketa vypálila od startu 
rakouská dvojice Benjamin Weiss / Patrick Schneider a vedení 
překvapivě uhájila až do cíle. Pro tuto mladou posádku bylo vítěz-
ství a zisk 25 bodů životním úspěchem. Vítězná posádka 1. závodu 
Hermans / van den Bogaart si 2. místem pojistila celkové vítěz-
ství v české GP. Vanluchene s Mussetem si dojeli pro body za 3. 
místo a třetí pozice jim patřila i celkově. Mladí Francouzi Killian 
a Evan Prunier si za  2. a 4. místo připsali do celkového hodnocení 
40 bodů a jsou po prvním mistrovském podniku celkově druzí. 

Nestárnoucí Willemsen s Gáborem skončili celkově na 13. místě.  
Další podnik světového šampionátu pořádá Velká Británie 

koncem května. 

Text a foto: Milan Demela

Světový šampionát  
v sidecarcrossu v Kramolíně

Žehnání motorek 

1. května proběhlo na na prvomájovém motosrazu v areálu Štern-
berského dvora „žehnání motorek“, po kterém následovala mše 
svatá v kostele Nanebevzetí Panny Marie a sv. Vojtěcha na Zelené 
Hoře. Žehnal a mši celebroval P. Jiří Špiřík.

Se startovním číslem 3 se posádka Koen Hermans s Benem van den Boogar‑
tem stala celkovým vítězem 1. podniku mistrovství světa.
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Máme tady poslední měsíc školního roku 2024/2025 a pomalu 
se blížíme k nejšťastnějšímu období každého školáka – letním 
prázdninám. 

Květen byl na naší škole tradičně plný akcí a já bych rád některé 
připomněl. Už se pomalu rozjíždějí školní výlety, i když většina 
tříd vyrazí až v červnu. Květen patří obvykle sportu. Zúčast-
nili jsme se Poháru rozhlasu a Atletického čtyřboje. Také jsme 
absolvovali okresní kolo dopravní soutěže BESIP,  fotbalového Mc 
Donald´s cupu a také krajského kola v minifotbalu.

Vybraní osmáci zažili dvoudenní cyklistický kurz, šesťáci se 
v rámci prevence dozvěděli něco o různých závislostech a deváťáci 
hledali prezidenta EU.

První stupeň zažil tradiční den se svatým Janem a ani vyučující 
nezaháleli a během ředitelského volna se vzdělávali v moderních 
technologiích a umělé inteligenci.

V nepomucké Sokolovně proběhla přehlídka dětského divadla. 
Žákům se kromě našeho divadelního souboru Johánek představily 
také soubory ze ZŠ Vrčeň a ZŠ Pačejov.

Letos si připomínáme 30 let, kdy se naše škola přestěhovala do 
nové budovy. Toto výročí budeme postupně slavit různými akcemi. 
Tou první bude den otevřených dveří, který jsme nazvali „Pojďte 
s námi do školy“. V pátek 6. června zveme všechny zájemce k nám 
do školy, aby se zúčastnili společně s našimi žáky výuky na naší 
škole. A hned odpoledne zveme všechny zájemce do nepomucké 
Sokolovny na vystoupení našeho pěveckého sboru Písnička a také 
našeho divadelního souboru Johánek.

Všem svým žákům a zaměstnancům přejeme krásné prázdniny, 
hodně sluníčka a už se všichni těšíme na školní rok 2025/2026.

Jaroslav Tolar, ředitel

Zprávy ze Základní 
školy Nepomuk
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Pootvíráme dveře a oči pohladí 
veselá jarní výzdoba – usměvaví 
šnečkové, berušky i  ptáčkové. 
O kousek dál – za rohem – má 
své místo létající talíř se čtyřmi 
Marťánky – Tinky Winky, Dipsy, 
Lálou a Pó (jména jsme si pro-
půjčili ze seriálu Teletubbies). 
A právě tyhle postavičky se staly 
maskoty naší třídy v  letošním 
roce. 

Všechno začalo podzimní pís-
ničkou „Haló, Marťané“, ve které 
se drakovi přetrhne šňůra a on 
letí, letí až do vesmíru k Marťa-
nům. A protože jsme všichni zví-
daví a plni fantazie, chtěli jsme 
se za ním vypravit. Nejprve jsme 
vyhledávali informace o vesmíru 
a kosmonautech – využili novou interaktivní tabuli, knihy i Kou-
zelné čtení. Absolvovali jsme také „kosmonautický výcvik“ (rychlé 
točení na židli, chytání rozhoupaného bonbonu a létajícího balónku, 
chůze v „kosmobotách“ po nerovném povrchu). Pak nás čekala stavba 
rakety, obléknutí „skafandru“ a tři, dva, jedna, start – letííííme! Viděli 
jsme naši krásnou modrou kulatou planetu Zemi, Měsíc, další pla-
nety i naše Sluníčko jako velkou hvězdu nejblíže nám, setkali jsme se 
i s meteority. Pomalu se blížila rudá planeta Mars – cíl naší výpravy. 
Přistáli jsme u velkého kráteru, všude kolem byl písek a kamení. Ale 
dráček nikde! Po chvilce se objevily čtyři malé roztomilé postavičky. 
Přestože jsme jejich řeči nerozuměli, podle obrázků a posunků jsme 
se dozvěděli, že náš dráček se rozhodl odletět k souhvězdí Draka. 
Marťánci se nabídli, že nám ho ve svém létajícím talíři přivezou. A tak 
se také stalo. My jsme se vrátili zpět na naši planetu a zanedlouho 
nám u dveří školky přistál létající talíř s Marťánky a dráčkem. To 
bylo úžasu. Všechno jiné. Nás čekalo se vším Marťánky seznámit.

Vítáme vás ve třídě Sluníček

A tak s námi pekli posvícenské placky, trochu se báli o Halloweenu, 
pomáhali nám hledat podkovičky pro sv. Martina, sledovali nás při 
vyrábění skřítků podzimníčků a zavírání zahrady. Marťánek Pó nám 
dokonce spadl do rybníka, nachladil se a my ho léčili naším bylinko-
vým čajem. Celý předvánoční čas poslouchali naše písničky, koledy 
– celé vystoupení na jarmárek, jen před čertíky se raději schovali do 
svého talíře. Moc se jim líbil vánoční stromeček i dárečky pro děti. 
I zima pro ně tady byla jiná. Jejich snížek nejsou vločky, ale malin-
katé krychličky, a mráz je tak veliký, že musí být schovaní ve svých 
příbytcích pod povrchem. To u nás se radovali z rampouchů, sně-
huláků, klouzaček a také se zúčastnili našich Zimních olympijských 
her. Zahráli si s námi na Eskymáky. Společně jsme prozkoumávali 
život zvířátek, ptáčků (pozorovali jsme on–line krmítko v záchranné 
stanici Makov). Liška nám dokonce jednoho Marťánka odnesla a my 
ho museli hledat.

Užili jsme si i Pyžamový den s Večerníčkem, karneval a Den 
naruby s pohádkou O modré Karkulce, babičce jsme upekli 
bábovku. O Velikonocích s námi Marťánci hledali velikonočního 
zajíčka a plnili jsme úkoly, které pro nás připravily naše šikovné 
paní kuchařky.

Vyprávěli jsme jim o naší planetě, co ji trápí, a ukázali jim, jak 
my malí jí můžeme alespoň trochu pomoci. Přijali jsme i pozvání 
paní Křížové z Berušky na dopoledne ke Dni Země – sbírali jsme 
odpadky a třídili je do správných kontejnerků, kouzlili s papíro-
vými kytičkami. Děkujeme za příjemně strávené chvíle.

Konec dubna je ve znamení čarodějnic. Předvedli jsme se 
Marťánkům v převlecích a hledali poklad čarodějnice Halíbely, 
pochutnali jsme si na opečených vuřtících a proletěli jsme se na 
březových košťatech.

Celý rok s nimi utekl jako voda a máme tady květen, červen. Čas 
výletů. Vypravíme se vláčkem do parku u zámku v Blatné, auto-
busem do Záchranné stanice Makov. Podnikneme mnoho dalších 
vycházek  po okolí Nepomuka. Maminkám předvedeme besídku, 
kterou nás budou provázet naši kamarádi z vesmíru, a přineseme 
jim ,,modré z nebe“. Jako každý rok se rozloučíme návštěvou místní 
cukrárny a pochutnáme si na zmrzlinovém poháru. A touto slad-
kou tečkou bychom chtěli ukončit povídání o třídě Sluníček. Třídě, 
ve které tráví čas 24 usměvavých kluků a holčiček. O třídě, kde je 
fajn kolektiv – Klárky, Petruš, Venduly, Helči i Aničky.

Přejeme vám krásné prázdniny. 
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Duševní zdraví dětí a mládeže II. – Když domov neznamená bezpečí
Nepomuk, 30. dubna 2025: Jak kvalitněji pomoci těm, kteří vyrůs-
tají v prostředí zanedbávání, násilí nebo emoční nejistoty? A jak 
pečovat o vlastní duševní zdraví, pokud se každý den setkáváme 
s bolestí druhých? Těmto i dalším otázkám se věnoval semi-
nář s názvem Duševní zdraví dětí a mládeže II., který se konal 
pro odbornou veřejnost 30. dubna, v rámci projektu Do Fénixu 
s důvěrou. Průvodcem setkání byla opět skvělá PhDr. Pavla Dole-
žalová, Ph.D. z Národního ústavu duševního zdraví, která za námi 
do Nepomuku přijela již podruhé. Jedním dechem jsme naslou-
chali tomu, jak negativní zkušenosti z dětství (adverzní zážitky) 
ovlivňují celý život, co je to trans generační trauma, jak se pro-
jevuje dysfunkční rodinný systém a jak se v čase přenáší rodinná 
bolest napříč generacemi. Nechyběla ani silná témata jako duševní 
pohoda (wellbeing) pomáhajících profesionálů – jak zvládat těžké 
příběhy, chránit sebe a neztrácet naději.

Seminář byl opět úžasný a oči otevírající. Děkujeme všem, kteří 
se zúčastnili, a především těm, kdo se společně s námi dlouho-
době podílejí na pomoci dětem a rodinám v těžkých situacích na 
Nepomucku. 

Do Fénixu s důvěrou 

Projekt Fénix pro rodiny a  děti je projektem 
města Nepomuk a byl podpořen z Operačního 
programu Zaměstnanost plus pod registračním 
číslem CZ.03.02.02/00/22_017/0001015.

Pomůžeme, poradíme, podpoříme vás! 
Jsme projekt Do Fénixu s důvěrou.
beniskovamiroslava@urad-nepomuk.cz 
+420 602 584 688
burianovakarolina@urad-nepomuk.cz 
+420 601 554 804
Chcete se o nás dozvědět více? 
Podívejte se na www.fenix-nepomuk.cz

Ředitelské volno? V Nepomuku bez starostí a navíc plné zážitků!
Nepomuk – květen 2025: Letošní květnové dny byly pro školáky 
mimořádně štědré – díky státním svátkům a ředitelskému volnu 
si mohli užít více prodloužených víkendů. Pro rodiče, kteří měli 
starosti se zajištěním kvalitně stráveného času pro děti v tyto dny, 
nabídl v pátek 9. května 2025 projekt Do Fénixu s důvěrou celo-
denní program. Společně jsme si prohlédli retro výstavu, kterou 
pro nás připravil Máťa, a pak jsme vyrazili na čerstvý vzduch; za 
sportem na hřiště a na výstavu Československé armády v Gale-
rii Sýpka ve Šternberském dvoře. Poslední chvíle patřily tvoření 
a odpočinku ve Fénixu. Loučili jsme se s nohama uťapanýma, těly 
příjemně unavenými, ale dušemi plnými zážitků.

OD HLAVY K PATĚ – Preventivní program proti rakovině
Proběhne pro veřejnost 17. 6. 2025 od 16:00 ve volnočasovém centru 
Fénix. Přihlášení nutné v rezervačním systému: fenix-nepomuk.cz.
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Pomůžeme, poradíme, podpoříme vás! 
Jsme projekt Do Fénixu s důvěrou.
beniskovamiroslava@urad-nepomuk.cz 
+420 602 584 688
burianovakarolina@urad-nepomuk.cz 
+420 601 554 804
Chcete se o nás dozvědět více? 
Podívejte se na www.fenix-nepomuk.cz

Nejaktuálnější informace najdete na našem webu www.fenix-nepomuk.cz, facebooku @Fenix Nepomuk a na Instagramu  
– najdete nás pod celým názvem Volnočasové centrum Fénix Nepomuk. tel.+420 606 032 707, fenix@urad-nepomuk.cz            

Červen ve Fénixu 

Máte doma malého dobrodruha ve věku  
7 až 11 let? Pak zbystřete! V termínu 14. až 
18. července 2025 pořádáme příměstský 
tábor s  tématem Ztracený svět dobro- 
družství.

Připravte se na pět dní plných napína-
vých her, kreativních aktivit a nezapome-
nutelných zážitků. Cena tábora je 3200 Kč 
a zahrnuje veškerý program a materiály.

Chcete vědět více a přihlásit své dítě?
Přihlášky je možné vyplnit pohodlně online 
na rezervačním systému www.fenix-nepo-
muk.cz nebo osobně v naší kanceláři na 
adrese volnočasového centra Fénix, kde 
vám rádi poskytneme veškeré podrobnosti.

Nenechte si ujít tuto jedinečnou příle-
žitost pro své děti zažít nezapomenutelné 
letní dobrodružství! Počet míst je omezen, 
proto s přihláškou neváhejte.

Těšíme se na malé objevitele!

Příměstský tábor: Ztracený 
svět dobrodružství

Dny dobrovolnictví ve Fénixu: Velké díky! 

Volnočasové centrum Fénix uspořádalo v rámci Dnů dobrovolnictví akci zaměřenou na 
šití šátečků pro děti. 

Rádi bychom z celého srdce poděkovali všem dárcům, kteří nám poskytli potřebný 
materiál, a také dobrovolníkům, kteří věnovali svůj čas a energii. Ať už jste šili z pohodlí 
domova, nebo jste se k nám připojili přímo ve Fénixu, vaše práce byla neocenitelná 
a velmi si jí vážíme.

Kancelář: pondělí, středa a  pátek 8:00–15:00 hodin 
nebo po telefonické domluvě
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Slavnostní promoce 
nepomuckých studentek 
Univerzity třetího věku (U3V)  

Po šesti úspěšně absolvovaných rozdílných semestrech byl závěr 
snažení paní Ing. Čáslavské, Sedláčkové, Králíčkové a Hajšma-
nové korunován slavnostní „promocí“ v aule České zemědělské 
univerzity v Praze (ČZU). Obdržely jsme „Osvědčení o absolu-
toriu U3V“. Přednášky probíhaly ve Fénixu pod patronací města 
Nepomuk, které v Praze reprezentoval pan místostarosta Pavel 
Motejzík, který nám vyšel vstříc a do Prahy nás odvezl. Za to mu 
velmi děkujeme a vážíme si toho.

Promoce se nám vydařila. Děkan ČZU poukázal na důležitost 
a prospěšnost sebevzdělávání v seniorském věku. Byl to velký záži-
tek a slavnostní atmosféra. Setkaly jsme se tam s posluchači U3V 
z celé České republiky. Rády na to budeme vzpomínat.

Kdo má zájem se něco dozvědět a přiučit – studia se mohou 
zúčastnit posluchači důchodového věku anebo invalidní důchodci. 
Každý semestr obsahuje šest vyučovacích videopřednášek, které 
sledujeme ve Fénixu 1x za 14 dní. Za každý semestr student obdrží 
Pamětní list. U3V poskytuje osobám v pozdějším věku neprofesní 
vzdělávání na vysokoškolské úrovni. Vzdělávací aktivity jsou zamě-
řeny na podporu fyzické a psychické kondice. 

Zveme do našeho kolektivu U3V další zájemce o  studium. 
Přihlásit se mohou do konce srpna ve Fénixu v  Nepomuku 
u paní Voblizové.

Věra Hajšmanová  

Navštivte s námi  
Svatojánské vodní 
procesí v Plattlingu
Město Platting a město Nepomuk vás srdečně zvou na celodenní 
zájezd do německého Plattlingu na tradiční „Wasserprozession“ 
– vodní procesí na řece Isar, pořádané každé tři roky na počest 
sv. Jana Nepomuckého.

Zájezd se uskuteční  
26. července 2025.
Účast na zájezdu je pro občany 
Nepomuka ZDARMA.

Předběžný program:
6:30 odjezd z Nepomuku
10:00 přivítání české výpravy prvním starostou Hansem 
Schmalhoferem a radními města v Bürgerspitalgarten v Plattlingu
11:00 prohlídka města s Inge Buchner
12:30 oběd
14:30 návštěva Vlastivědného muzea Spolku sv. Jana Nepo‑
muckého v Plattlingu
18:00 účast na slavnostních událostech
20:30 vodní procesí 
22:00 rozloučení s českou výpravou a návrat do Nepomuku
Předpokládaný příjezd do Nepomuku 27. 7. kolem 1 hod. 
po půlnoci.

Nenechte si ujít krásnou akci se spoustou plavců, plavidel a svě‑
telných efektů, zakončenou ohňostrojem. A to vše na oslavu 
našeho rodáka sv. Jana Nepomuckého.

V případě zájmu se hlaste v Infocentru do 18. července 2025.

Foto: ©Bistum Regensburg

Foto: Pavel Motejzík

Fénix/DPS/pozvánky
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Kupón s řádkovou inzercí najdete v minulých číslech Nepomuckých novin nebo v Infocentru Nepomuk.

Květen v Klubu Magnet pro děti a mládež

Květen v Klubu Magnet: Měsíc vztahů, komunikace a seberozvoje
Květen se v Klubu Magnet pro děti a mládež nesl ve znamení 
mezilidských vztahů. V rámci tematických programů jsme se 
zaměřili na čtyři klíčová témata: lásku, vztahy, komunikaci 
a asertivitu. Cílem bylo nabídnout mladým lidem bezpečný 
prostor pro otevřenou diskuzi, sebereflexi i nácvik praktických 
dovedností, které jim pomohou lépe zvládat každodenní situace.

Programy probíhaly formou interaktivních workshopů, her 
a skupinových debat. Mluvili jsme o různých podobách lásky – 
od rodinné přes přátelskou až po partnerskou. Klienti se zapojili 
do diskusí o tom, co pro ně láska znamená a jak ji projevujeme 
sobě i ostatním.

Ve vztahových blocích jsme se věnovali důvěře, empatii a hra-
nicím. Nechyběla ani témata jako přátelství, konflikty a jejich 
řešení. Komunikaci jsme trénovali pomocí modelových situací 
– od každodenních rozhovorů po složitější konfrontace.

Velký zájem vzbudily aktivity zaměřené na asertivitu. Účastníci 
si zkoušeli, jak říkat „ne“, jak vyjádřit svůj názor bez zraňování 
druhých a jak si stát za svým, aniž by působili agresivně.

Květnové programy ukázaly, že mladí lidé mají zájem mluvit 
o důležitých životních tématech – a v Klubu Magnet na to mají 
prostor i podporu.

V letošním roce se věnujeme pomoci dětem a mladým lidem, 
kteří se ocitají v krizových situacích. Na tuto činnost se nám 
podařilo získat podporu z Nadace Simony Kijonkové, která 
finančně podpořila projekt Krizová pomoc dětem a mládeži 
nejen v online prostoru. 

Jan Lukeš

Klub Magnet pro děti a mládež je nízkoprahové zařízení zřizované Diakonií ČCE –  středisko Západní Čechy. Věnuje se každodenní i dlouhodobější pod-
poře dětí a mladých lidí a pomáhá jim při hledání vlastní cesty v životě.

Více informací o aktivitách Klubu je možné najít na facebookových strán-
kách Klub Magnet pro děti a mládež, na www.diakoniezapad.cz nebo 
přímo u koordinátorky zařízení na tel. čísle +420 734 640 492, e-mailu: 
klub.magnet@diakoniezapad.cz. Klub Magnet je pro děti a mladé lidi 
otevřen v úterý od 12:00 do 17:00 na parkovišti u školy.

Řádková inzerce

Kupón s řádkovou inzercí najdete v minulých číslech Nepomuckých novin nebo v Infocentru Nepomuk.

Angličtina – online výuka (Skype apod.) Tel. 724 015 347, www.anglic‑
kyjazyk.net.

Prodám dvoukolový hasičský žebřík za traktor – typ ZD‑12. Tel. 
721 626 220.

Zednické práce – omítky, malířské práce, obklady, dlažby, bourací práce 
a další dle domluvy. Tel. 721 757 399.

Prodám nůžkový hydraulický zvedák originál DDR německý.  
Tel. 721 626 220.

Pronajmu byt 1+1 na sídlišti v Nepomuku. Tel. 737 412 488.

Prodám tovární cirkulárku s kolébkou. Tel. 721 626 220.

Koupím staré dřevěné loutky, soustružené figurky a hračky. Tel. 
602 294 587.

Prodám barvy emaily syntetické: červená, šedá, žlutá a antikorozní. Cena 
domluvou, sleva možná. Tel. 776 814 094.

Prodám: 2 kosy 70 cm za 200 Kč, malou bombu + teplomat za 150 Kč, 
tlakovou myčku za 500 Kč a bílou barvu 10 kg email syntetický za 
400 Kč. Tel. 776 814 094.

Pronajmu garáž v Nepomuku na křižovatce Na Vinici, Zelenohorská. 
Velikost: 676x330 cm. Tel. 604 387 083.
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TEN, KDO BYL MILOVÁN, NEZEMŘEL... 

S láskou na svého synovce Ládíka Kincla, jehož život 
vyhasl 15. 7. 2024 a který by 1. července 2025 oslavil své 

45. narozeniny, vzpomíná jeho strýc Vladislav Vavřík 

Nestůj v slzách nad tím hrobem mým –
já tam nejsem, já tam neležím.

Jsem teď vítr, který zahnal stesk,
v bílém sněhu démantový lesk,

slunce žehnající zralé obilí,
vlídný déšť, co ztichne za chvíli.
Až se vzbudíš v ranním šírání,

budu čilých ptáků volání,
jež tě může do daleka vést.

Za noci budu měkkým světlem hvězd.
Nestůj v slzách, marný je tvůj žel –

v hrobě nejsem.
Já jsem nezemřel. 

Nezemřel, spí, má-li sen, je krásný,
zdá se mu o těch, které miloval
a kteří milovali jeho.

Dne 5. 6. 2025 uplynulo 6 let, 
co nás navždy opustil náš 
milovaný Václav Václavek.
Vzpomíná milující rodina.

Kdo Tě znal, v dobrém vzpomene,
Kdo Tě měl rád, nezapomene...

Dne 2. 6. 2025 vzpomeneme  
10. výročí úmrtí pana Jiřího Jandoše.

S láskou stále vzpomínají dcera Jiřka, 
snacha Jana, vnoučata a pravnoučata.

vzpomínka

vzpomínka

vzpomínka

Dne 4. června uplyne pět let,  
co nás navždy opustil  
pan Karel Motejzík z Tojic.

Stále vzpomínají manželka Zdenka 
s celou rodinou a příbuznými.

Děkujeme všem, kdo vzpomenou s námi.

Navždy budeš v našich srdcích..

Dne 7. června 2025 uplynou čtyři roky, 
co nás navždy opustila naše milovaná 
maminka, babička a prababička  
paní Božena Valentová z Nové Vsi.

S láskou vzpomínají dcera Dana,  
syn Josef, vnoučata a pravnoučata.

vzpomínka

vzpomínka

Přehled bohoslužeb v červnu 
v Nepomuku a farnostech 
odtud spravovaných

Sobota 7. 6. v 12.30 Neurazy, požehnání hasičského auta
Neděle 8. 6. Slavnost Seslání Ducha svatého
Neděle 8. 6. v 15.00 Mohelnice u Nepomuka, kaple Panny Marie 
– poutní mše svatá
Sobota 21. 6. v 14.00 Březí, kaple sv. Václava, setkání rodáků, 
mše svatá
Neděle 29. 6. v 11.00 Mileč u Nepomuka, kaple sv. Petra a Pavla – 
poutní mše svatá
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Kalendář akcí NEPOMUK / červen 2025

Kalendář akcí okolí / červen 2025

Kulturní a informační 
centrum Nepomuk

Náměstí Augustina Němejce 126, 335 01 Nepomuk
Tel.: 371 591 167 / E-mail: infocentrum@nepomuk.cz

Otevírací doba: Kulturní a informační centrum Nepomuk
 pondělí 8.30–11.30 / 12.00–16.00, úterý–neděle  8.30–11.30 / 12.00–17.00 

Tipy na červenec:

Malá letní scéna Nepomuk 

každý pátek o letních prázdninách od 20.00 hodin

změna programu vyhrazena

5. 4.– 5. 6. Šití našich babiček – výstava historických šicích strojů, 
Zelenohorská pošta 

6. 5. – 29. 6. Od skutečnosti ke snu – výstava obrazů Daniely Štichové, 
kostel sv. Jakuba Většího – Přesanické náměstí, vstupné 50 Kč, sjmn.cz

2. 6. Absolventský koncert (ZUŠ Nepomuk), od 17.30, aula 
ZŠ Nepomuk

3. 6. Interaktivní beseda v rámci Festivalu Jakuba Jana Ryby – 
přednáší MGA. Šimon Kaňka, ředitel festivalu, od 13.30 hodin, 
Domov s pečovatelskou službou Nepomuk

13.–15. 6. 2. ročník srazu multikar – přehlídka vozů, hudební 
program, soutěže, možnost kempování, prohlídka Zelené Hory 
a Šternberského dvora, Dvůr Šternberk

20.–22. 6. Nefestík Nr. 15 – festival nekomerční hudby, divadla 
a filmu, Zelenohorská pošta, nefestik.cz

20. 6.–30. 7. 25 let z. s. Nepal – výstava k 25. výročí činnosti spolku, 
Zelenohorská pošta

20. 6. Turbo, Extra Band revival – slavnostní otevření Amfiteá-
tru, od 20.30 hodin, Šternberský dvůr, předprodej přes Plzeň-
skou vstupenku

21. 6. Nepomucké trhy – farmářské a řemeslné trhy s živou 
hudbou (Martin Kilby + Adam Klaus), náměstí A. Němejce, od 
8.00 do 12.00 hodin

25. 6. Rodinný koncert – ZUŠ Nepomuk, od 17.30 hodin, aula 
ZŠ Nepomuk

do 30. 6. Zelená Hora magická – výstava ve spolupráci s Fotoklu-
bem Nepomuk, Galerie Sýpka Šternberský dvůr

4. 7.–29. 8. Malá letní scéna Nepomuk – kulturní zážitek každý 
letní páteční prázdninový večer v atmosféře nádvoří Městského 
muzea a galerie, mls.nepomuk.cz

12. 7. XXXI. Nepomucké pivní slavnosti – oblíbená přehlídka 
malých pivovarů s bohatým hudebním programem a širokou 
nabídkou gastronomických specialit, náměstí A. Němejce

12. 7. Ovčácké slavnosti (krajská výstava plemen ovcí a koz, místní 
výstava drobného zvířectva, šampionát střihačů ovcí, ukázky 
zpracování ovčí vlny a další bohatý doprovodný program), farní 
zahrada Arciděkanství, vstupné dobrovolné

26.–27. 7. 44. Nepomucký trojúhelník – závod historických moto-
cyklů a sajdkár, pořádá AMK Nepomuk

4. 7.  Rozálie  | šansony 
11. 7. Sensimilium | reggae 
18. 7. CHAI | pop/rock 
25. 7. Zase ti tupitelé | divadelní spolek Smečka
1. 8. Tomáš Suchý | folk/pop
8. 8. Slunce, seno a tak dále | Atakdále – divadlo Sušice
15. 8.  Melodie lásky – Veronika Vršecká a Tomáš Ringel | muzi-

kálové melodie
22. 8. TURBO Revival Plzeň | rock 
29. 8. Strašlivá podívaná | folk 

vstupné na MLS – 100 Kč na jednotlivé akce (senioři a děti do 15 let 50 Kč) / 
permanentka na všechny akce 500 Kč dospělí, 200 Kč děti do 15 let a senioři

1. 5.–28. 9. SENBAZURU: Tisíc origami jeřábů, výstava v Muzeu 
jižního Plzeňska v Blovicích

13. 5.–17. 6. Rok ve školní družině – výstava dětských výtvarných 
prací ŠD ZŠ Spálené Poříčí, Infocentrum Spálené Poříčí

1. 6. Veselá Muzika z Chodska, od 14.00, hospoda U Kubátů Kramolín

7. 6. – 8. 6. Víkend otevřených zahrad, výstava v Muzeu jižního 
Plzeňska v Blovicích

7. 6. Do Hořehled na golf zdarma, od 10.00 do 12.00 hodin, Golf 
Club Hořehledy

14. 6. SMS motokros, závodiště Kramolín, pořádá AMK Nepomuk

14. 6. Do Hořehled na golf zdarma, od 10.00 do 12.00 hodin, Golf 
Club Hořehledy

14. 6. Folk na zámku – hudební minifestival, zámek Spálené Poříčí

15. 6. II. ročník Škalafest – festivalu současných a bývalých škol-
ních kapel, od 14.00 hodin, náměstí Spálené Poříčí 

15. 6. Doubravanka, od 14.00, KD Myslív

16. 6. Závěrečný žákovský koncert ZUŠ Starý Plzenec, od 15.30 
hodin, aula zámku Spálené Poříčí

21. 6. Do Hořehled na golf zdarma, od 10.00 do 12.00 hodin, Golf 
Club Hořehledy

21. 6. Kulturní program a setkání rodáků z Březí, Muzeum krojů 
a zapomenutých řemesel, Březí u Žinkov

22. 6. Žákovec & Volínová, od 14.00, hospoda U Kubátů Kramolín

21. 6.–16. 8. Výstava obrazů Marie Nižnianské – Ve víru fantazie, 
špejchar Ve Dvoře Spálené Poříčí

25.–28. 6. Basinfirefest – heavy metalový open air festival, Spá-
lené Poříčí, basinfirefest.cz

28. 6. Do Hořehled na golf zdarma, od 10.00 do 12.00 hodin, Golf 
Club Hořehledy

28. 6. Antik & sběratelská burza Tchořovice, burzatchorovice.cz
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sponzor měsíce

PRONÁJEM KANCELÁŘE, 14,07m2, 
NÁM. AUGUSTINA NĚMEJCE, NEPOMUK
Komerční prostor s vlastní kuchyňkou 
a toaletou na lukrativním místě přímo na 
náměstí. Nájemné jen 1.600,-/měsíc 
+ zálohy na energie 700,-/měsíčně.

Tel.: 736 525 740 / petr.drevo@rkevropa.cz

1600 Kč/měs.

PRONÁJEM KOMERČNÍHO PROSTORU, 
71,22m2, NÁM. AUGUSTINA NĚMEJCE, 
NEPOMUK
K pronájmu nabízíme prostor donedávna 
sloužící jako pobočka banky, lukrativní místo 
v přízemí domu, okna orientována na náměstí.

Tel.: 736 525 740 / petr.drevo@rkevropa.cz

Cena: dohodou

G GNOVINKA NOVINKA

UŽ MÁTE PRODÁNO?

O prodej Vašeho domu, bytu, zahrady 
či pozemku se postaráme – se vším všudy. 

• Inzercí na největších realitních portálech Vám 
přivedeme kupce za nejvyšší možnou cenu.Tržní odhad, 
profesionální nafocení, výstižný text inzerátu.

• Nemusíte vyřizovat desítky telefonátů, 
nemusíte jezdit na prohlídky nemovitosti.

• Nemovitost není tak úplně v pořádku? Nevadí!  Podle 
potřeby umíme zajistit drobné opravy, údržbu zeleně, 
vyklizení nemovitosti, výmalbu, opravy chybných 
údajů v katastru, odstranění břemen z katastru, 
pasport stavby či zaměření geodetem. A nejen to.

• O smlouvy se starat nemusíte, všechny připravíme.

• Zajistíme převod nemovitosti i převod 
dodavatelů plynu, vody, elektřiny.

PROSTĚ BEZ STAROSTÍ!

inzerce

sponzor měsíce

Zajišťujeme komplexní dodávky  
vzduchotechniky a klimatizace:  
• projekci
• obchodní činnost
• výrobu
• montáž
• měření a regulaci
• servis a opravy
• nátěry a izolace (vč.protipožární)
• kontrolu provozuschopnosti požárních klapek

Realizované zakázky:
Plzeňský Prazdroj a.s. – Centrální stáčírna. Plzeňský 

Prazdroj a.s. – Varna PU, Plzeňský Prazdroj a.s. – servis 
VZT, Panasonic Plzeň, Daikin Plzeň, Daikin Brno, BILLA 

obchodní řetězec, Toyoda Kláštěrec nad Ohří, TPCA Kolín, 
Klaus Timber a.s., Murr CZ, s.r.o. Stod, Rakona Rakovník, 

UNIBRICK Nepomuk, TOPPAN Most

Děkujeme všem zaměstnancům a zákazníkům.
Firma KLIMEX-N vzduchotechnika, s.r.o.,

přeje krásné prázdniny a příjemně prožitou dovolenou!

Letos 35 let na trhu
Na Vinici III. 549, 335 01 Nepomuk

tel: 371 592 222, e-mail: klimex@klimex-n.cz




